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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
04 / 2025

ASSISTENTS

Alcaldessa-presidenta en funcions:
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBERICH BOSCH, SELENE
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Han excusat la seva assistència:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Tortosa,  essent  les  divuit  hores  del  dia  tres de
febrer  de dos mil  vint-i-cinc,  prèvia convocatòria
girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en  primera
convocatòria  al  Saló  de  Sessions  de  la  casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament  de  Tortosa  que  al  marge  es
relacionen,  a  l’objecte  de  realitzar  sessió
ordinària sota el següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de les següents actes:

• Ordinària 27/2024, de 2 de desembre.
• Extraordinària i urgent 28/2024, de 29 de novembre.
• Extraordinària 29/2024, de 31 de desembre.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació inicial del Reglament de Funcionament de la Comissió
del Nomenclàtor i del procediment per a l’assignació de denominacions de carrers, equipaments i
espais públics de Tortosa.
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03 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial interès o utilitat municipal,
relativa  a  diverses  construccions,  instal·lacions  o  obres  i  de  l’atorgament  de  la  corresponent
bonificació en la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.

04 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial interès o utilitat municipal,
relativa  a  diverses  construccions,  instal·lacions  o  obres  i  de  l’atorgament  de  la  corresponent
bonificació en la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

05 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de l’acta de les operacions de delimitació entre els
termes municipals d’Alfara de Carles i Tortosa.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

06 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de l’actualització de les tarifes del servei d’Auto-Taxi
de Tortosa per a l’any 2025.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

07 – Proposta  del  grup municipal  Candidatura  d’Unitat  Popular  Tortosa–Alternativa  Municipalista
(CUP-AMUNT) per a la construcció d’un nou hospital de referència  a Terres de l’Ebre i l’aturada de les
obres d’ampliació de l’Hospital Verge de la Cinta de Tortosa.

08 – Proposta  del  grup  municipal  Junts  per  Tortosa–Compromís  Municipal  (CM)  per  demanar
l’increment de la plantilla de la Policia Local.

09 – Proposta del grup municipal Junts per Tortosa–Compromís Municipal (CM) per seguir reduint
l’endeutament de l’Ajuntament de Tortosa.

II. PART NO RESOLUTIVA

10 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 73/2024, de 23/12/2024 – ordinària.
- 74/2024, de 30/12/2024 – ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 3984/2024 a la 4144/2024.

11 – Informes de l’Alcaldia. 

12 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

La Presidència declara oberta la sessió, sotmetent a votació del Ple la declaració d’urgència relativa al
següent assumpte no inclòs a l’Ordre del dia: “Declaració institucional pel nou hospital de les Terres
de l’Ebre de Tortosa”.

-  Pàg. 2 / 46 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

*-*-*

Intervenció  de  la  Sra.  Alcaldessa  en  funcions: «Molt  bona  tarda  a  tothom,  regidores,  regidors,
membres de la Plataforma per un Nou Hospital Universitari de les Terres de l'Ebre, i tothom que ens
escolta. Iniciem la sessió del ple ordinari del mes de febrer. Abans de començar, excusar l'alcalde, el
senyor Jordi Jordan, que avui, per motius de salut, no mos pot acompanyar i, per tant, seré jo mateixa
la que presidiré este ple en raó de i com a alcaldessa en funcions.

El primer punt de l'ordre del dia, i el que hem de demanar abans de començar, és poder incloure, com
a punt de l'ordre del dia, la declaració institucional per al nou hospital universitari de les Terres de
l'Ebre. Per poder-ho fer, saben que cal ratificar la inclusió d'este punt de l'ordre del dia. Entenc que es
ratifica i, per tant, serà inclòs com a punt número set.»

*-*-*

Sotmesa la declaració d’urgència a votació ordinària de l’assumpte esmentat, el Ple de l’Ajuntament
acorda aprovar-la per unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal de membres
de la corporació.

*-*-*

Seguidament  es  procedeix  a  tractar  els  assumptes  inclosos  a  l’Ordre  del  dia,  així  com  també
l’assumpte sobrevingut:

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 - APROVACIÓ, SI S'ESCAU, DE LES SEGÜENTS ACTES:

• Ordinària 27/2024, de 2 de desembre.
• Extraordinària i urgent 28/2024, de 29 de novembre.
• Extraordinària 29/2024, de 31 de desembre.

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions: 

«Bé, continuant i dins de la primera part resolutiva, hem de demanar, a petició de secretaria, que
retire el primer punt de l'ordre del dia, que era el punt d'aprovació d'unes determinades actes i que
quedaran pendents per al pròxim ple.»

*-*-*

 ASSUMPTE RETIRAT DE L’ORDRE DEL DIA.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ INICIAL DEL REGLAMENT DE FUNCIONAMENT
DE LA COMISSIÓ DEL NOMENCLÀTOR I DEL PROCEDIMENT PER A L’ASSIGNACIÓ DE DENOMINACIONS
DE CARRERS, EQUIPAMENTS I ESPAIS PÚBLICS DE TORTOSA.

Per l’alcaldessa en funcions, Sra.  Mar Lleixà Fortuño,  es presenta i  se sotmet a debat del Ple el
següent assumpte, a la que han estat incorporades les modificacions proposades:
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«Per Decret de l'Alcaldia 4037/2024 de 5 de desembre de 2024, s’ha incoat l'expedient d’aprovació
inicial  del  Reglament  de  funcionament  de  la  Comissió  del  Nomenclàtor  i  del  procediment  per  a
l’assignació de denominacions de carrers, equipaments i espais públics de Tortosa i el nomenament
dels membres de la Comissió tècnica per a la redacció de la proposta del Reglament.

En  data  13  de  desembre  de  2024  els  membres  de  la  Comissió  aporten  diferents  propostes  i
conjuntament es consensua un text de proposta del Reglament.

En data 14 de gener de 2025, el secretari accidental de la Corporació ha emès informe favorable
sobre la proposta per a l’aprovació del Reglament del Funcionament de la Comissió del Nomenclàtor i
del procediment per a l’assignació de denominacions de carrers, equipaments i espais públics de Tortosa.

El present Reglament té com a finalitat regular el funcionament de la Comissió del Nomenclàtor i
establir el procediment per a l’assignació de denominacions a carrers, espais públics, equipaments i
edificis  municipals  de  Tortosa.  Aquest  instrument  normatiu  busca  garantir  una  gestió  ordenada,
participativa i coherent de la toponímia, alhora que protegeix el patrimoni històric i cultural local.

L’aprovació  d’aquesta  proposta  de  Reglament  aporta  beneficis  significatius  com  establir  un
procediment clar i sistemàtic que millora la gestió de la toponímia, salvaguarda i promou la memòria
històrica, lingüística i cultural del municipi. 

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió
de 27 de gener de 2025.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Aprovar  inicialment  el  Reglament  del  Funcionament  de  la  Comissió  del  Nomenclàtor  i  del
procediment per a l’assignació de denominacions de carrers, equipaments i espais públics de Tortosa,
següent:

«REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DE LA COMISSIÓ DEL NOMENCLÀTOR I DEL PROCEDIMENT
PER A L'ASSIGNACIÓ DE DENOMINACIONS DE CARRERS, EQUIPAMENTS I ESPAIS PÚBLICS DE
TORTOSA

PREÀMBUL

El nomenclàtor, com a conjunt de noms d'una població, constitueix una riquesa patrimonial que
posa en contacte la llengua i la cultura amb el seu territori i, per tant, forma part de la història
del  municipi.  Una  història  viva  en  què  els  noms  de  lloc  estan  en  constant  evolució.  Les
denominacions de vies, places, espais, sectors, llocs i equipaments formen part del patrimoni
col·lectiu i aporten un reconeixement públic a la manera popular de denominar els espais, a
una causa, a la memòria d'un personatge, a un esdeveniment... És per això que el topònim
incorpora un valor afegit de caràcter afectiu a l'espai objecte de denominació, que contribueix a
reforçar la identificació amb l'entorn més pròxim i  el  sentiment ciutadà de pertinença a la
col·lectivitat.

Amb el nomenclàtor les tortosines i tortosins ens sentim identificats amb la nostra població, el
nostre marc geogràfic quotidià. El coneixem i ens el fem nostre. Per tant, és recomanable que
l'assignació de noms estigui sotmesa a unes regles clares, ordenades i sistemàtiques.

Amb  la  voluntat  d'establir  un  mecanisme  que  permetés  dur  a  terme  correctament  la
competència de la corporació local sobre la denominació de carrers, places, camins, espais,
equipaments i edificis de la ciutat —no tan sols de nova creació sinó també per al canvi de
denominacions  anteriors—,  a  data  20  de  juny  del  2024  es  va  constituir  una  Comissió  a
l'Ajuntament  de  Tortosa,  una  Comissió  que  serà  substituïda  per  la  nova  Comissió  tècnica
encarregada  d'elaborar  l’avantprojecte  del  Reglament  municipal  del  Funcionament  de  la
Comissió del Nomenclàtor i del procediment per a l’assignació de denominacions de carres,
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places, camins, espais, equipaments i  edificis de la Ciutat; tenint en compte la voluntat de
comptar amb diferents opinions i el compromís de fomentar la participació en els assumptes
públics —no només dels grups polítics municipals,  sinó també de persones de reconeguda
vàlua a nivell associatiu o cultural de Tortosa — a l'hora de definir la nomenclatura d'aquests
nous espais, es creu convenient la constitució de la Comissió del Nomenclàtor d'Espais Públics
i  Equipaments de Tortosa com a òrgan assessor i  de caràcter  consultiu  de l'alcaldia per  a
l'exercici  de  les  competències  municipals  en  matèria  de  manteniment  actualitzat  de  la
nomenclatura  dels  equipaments,  carrers  i  vies  públiques  del  municipi,  amb  les  següents
funcions:

-  Establir  la  tipologia  dels  espais  i  equipaments  pendents  de  denominació  i  dels  de  nova
creació.
- Proposar noms adients per als espais i equipaments pendents de denominació i, si escau, de
modificació dels ja existents.
- Recollir les diverses propostes de noms per als espais públics del municipi.
- Confeccionar i mantenir un catàleg de noms en previsió de futures denominacions.

Aquest  òrgan ha estat  operant  amb criteris  objectius,  amb rigor,  però  ho  ha  fet  sense  un
funcionament regulat. En aquests moments, es considera que cal reforçar el seu rol estratègic
en l'activitat municipal per tal que pugui consolidar-se amb el seu tarannà democràtic i el seu
funcionament eficaç.

Les directius bàsiques que recull aquest reglament s’emparen en el decret 133/2020, de 17
de novembre, sobre l’establiment i l’ús de la toponímia i sobre la comissió de toponímia, la Llei
1/1998,  de 7 de gener,  de  política  lingüística i  la  resolució  de 29 d’abril  de  2020,  de la
Subsecretaria per la qual se publica la Resolució de 17 de febrer de 2020, de la Presidència de
l’INE  i  de  la  Direcció  General  de  Cooperació  Autonòmica  i  Local,  per  la  qual  es  dicten
instruccions tècniques als ajuntaments sobre la gestió del Padró municipal. 

CAPÍTOL I. DISPOSICIONS GENERALS

Article 1. Objectiu

1. Determinar el procediment de la denominació de vials, equipaments i  espais públics del
municipi.

2. Elaborar i mantenir actualitzada una proposta de Nomenclàtor Oficial de vials, equipaments i
espais públics del municipi.

3. Proposar denominacions de nous vials, equipaments i espais públics o la seva modificació
qual escaigui.

Article 2. Àmbit d'aplicació

Aquest reglament serà d'aplicació en la ciutat de Tortosa.

Article 3. Definicions i conceptes

1. Als efectes d'aquest reglament s'entén per:

a. Vies urbanes: les que transcorren íntegrament pel sòl urbà i, en funció de la seva definició
lingüística, que portaran preferentment la denominació d'avinguda, carrer, carreró, passatge,
passeig, plaça, rambla, rasa, pujada, baixada, ronda, travessia o qualsevol altre adient a la
tipologia de via urbana.

b. Travessera: la part d'una carretera que transcorre pel nucli urbà s'anomenarà preferentment
carretera o travessera.
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c. Espais públics: els terrenys de titularitat pública i d'ús públic destinats a activitats d'esbarjo,
lúdiques,  educatives,  culturals  etcètera.  En  funció  de  la  seva  definició  lingüística  poden
anomenar-se plaça, jardí, parc, rotonda...

d. Equipaments i edificis públics: els centres i dependències on es prestin serveis als ciutadans,
així com tots els que són de propietat municipal.

2. Per als diferents tipus de vials, espais o equipaments recollits en el punt anterior s'utilitzarà
de manera preferent la denominació que s'hi recull. No obstant això, de manera motivada, la
Comissió del Nomenclàtor de Tortosa podrà proposar-ne d'alternatius.

3. La denominació es compondrà amb el tipus de via, equipament o espai i el nom específic.
Pel que fa als equipaments, la denominació podrà anar acompanyada del destí de l'equipament
o de la identificació de l'activitat del centre.

CAPÍTOL II. FUNCIONAMENT DE LA COMISSIÓ DEL NOMENCLÀTOR DE TORTOSA

Article 4. Objecte

La  Comissió  del  Nomenclàtor  és  un  òrgan  estratègic  d'assessorament  i  consulta  que  té
assignada la competència d'informar, amb caràcter no vinculant, de tots els assumptes relatius
a la denominació de vials, espais i equipaments públics del municipi, de conformitat amb els
articles 15 i següents de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de règim jurídic del sector públic, dels
articles 13 i següents de la Llei 26/2010, de 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de les
administracions públiques de Catalunya.

Article 5. Funcions

Són funcions de la Comissió:

1. Assessorar el govern municipal en relació a les propostes de denominacions de vials, espais
i equipaments públics de la ciutat

2. Recollir informació referent a vials, espais i equipaments públics sense denominació

3. Recollir les propostes de noms per a vials, espais i equipaments públics del municipi

4. Informar de les propostes de denominació de vials, espais i  equipaments públics que es
presentin per iniciativa municipal, d'entitats o de persones interessades

5. Elaborar i mantenir un catàleg dels noms dels vials, equipaments municipals i espais públics
del municipi. Aquest catàleg ha d'incloure la informació suficient de cada denominació perquè
quan sigui el moment se'n puguin commemorar les efemèrides

6. Confeccionar i mantenir un catàleg de noms en previsió de futures denominacions

7. Revisar periòdicament el nomenclàtor de vials, equipaments i espais públics de la ciutat i,
cada deu anys, fer una publicació impresa del nomenclàtor local propi i diferenciat a fi que hom
en tingui coneixement i referència

8. Elaborar, quan calgui, estudis i informes relacionats amb l'objecte d'aquest reglament. Per
exemple,  sobre les categories dels noms de la via pública (personatges tortosins,  catalans,
forasters, dones, homes,toponímia local antiga, toponímia major, valors...)

9. Estudiar i proposar millores relatives a la tasca i funcionament de la Comissió.
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10. Proposar espais de difusió i  divulgació del Nomenclàtor Oficial de Tortosa a través dels
mitjans locals

11. Els membres de la Comissió es comprometen a observar discreció respecte del contingut
dels debats mantinguts, especialment perquè fora de context aquests debats es poden prestar
a especulacions i distorsions.

Article 6. Composició

1. La Comissió del Nomenclator de Tortosa estarà formada per:

• - Presidència: la persona titular de l'Alcaldia, o electe local en qui delegui
• - Vocals:
• - Una persona representant de cada grup municipal representat al Ple durant el mandat 

vigent
• - Un màxim de sis persones a títol individual i en qualitat d'assessors amb coneixement 

contrastat en el camp de la toponomàstica, de la llengua catalana, de l'educació, de la  
història o del patrimoni cultural de Tortosa les quals seran designades per la Presidència

• - Secretari/a: persona tècnica municipal designat/da

2. El nomenament de tots els membres de la Comissió es farà via resolució d'Alcaldia a l'inici
de cada mandat municipal. En la mesura que sigui possible, la Comissió incorporarà la paritat
de gènere en la seva composició.

3. Sens perjudici dels supòsits de renúncia o defunció, les persones membres de la Comissió
són de lliure remoció per part de l'òrgan que les hagi nomenades. En tot cas, cessaran en el
seu càrrec coincidint amb la finalització de cada mandat de l'Ajuntament i es renovaran a l'inici
del nou mandat.

4. En el cas que es produeixin baixes durant el mandat, es podran nomenar substituts pel
procediment establert.

Article 7. Règim de sessions i acords

1. Les sessions de la Comissió es convocaran per indicació de la Presidència.

2. La Comissió serà convocada com a mínim un dos vegades a l'any amb un ordre del dia que
es desenvoluparà en un nombre de sessions indeterminat i necessari per abordar tots els punts
que inclogui.

3. La Comissió es constituirà vàlidament amb l'assistència, com a mínim, de la meitat més un
dels  seus membres.  La  Comissió  també quedarà  vàlidament  constituïda  quan,  malgrat  no
s'hagin acomplert els requisits de la convocatòria, estiguin reunits tots els seus membres i així
ho acordin per unanimitat.

4.  La  Secretaria  aixecarà acta de cada sessió,  la  qual  reflectirà  el  dia  i  hora en què s'ha
celebrat, relacionarà les persones assistents i recollirà els acords presos i altra informació que
hom consideri rellevant.

5. En cada sessió la Comissió sotmetrà els seus acords al consens dels assistents. Quan el
consens no sigui possible, el resultat de les valoracions i deliberacions es traslladarà al Ple
deixant clar que no hi ha hagut acord.

El Ple, tanmateix, prendrà la decisió que consideri convenient i que legítimament li correspon.

6. A proposta de la Presidència, podran assistir a les reunions altres persones en atenció al seu
interès justificat sobre el tema puntual a tractar.
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7.  El  correu  electrònic  serà  el  canal  habitual  de  comunicació  per  a  enviaments  de  les
convocatòries, actes... al si de la Comissió.

CAPÍTOL III. PROCEDIMENT PER A L'ASSIGNACIÓ DE DENOMINACIONS

Article 8. Procediment de denominació

1. La Comissió del Nomenclàtor de Tortosa proposarà al Ple de l'Ajuntament l'aprovació d'una
relació i  dels plànols de tots els noms de vials,  equipaments i  espais públics del municipi.
Aquesta  relació  tindrà  la  consideració  de  Nomenclàtor  Oficial  de  Tortosa  i  recollirà  les
variacions i les noves denominacions que es puguin produir un cop hagin estat aprovades pel
Ple de l'ajuntament.

2.  Quan  tingui  previsió  de  l'obertura  de  noves vies  o  espais  d'ús  públic,  l'àrea  de  Serveis
Territorials municipal ho comunicarà a la Presidència i a la Secretaria de la Comissió.

3.  Qualsevol  instància  administrativa  que  tingui  coneixement  de  l'existència  de  vials,
equipaments  o  espais  d'ús  públic  sense  denominació  ho  comunicarà  a  les  persones
esmentades en el punt anterior.

4. Pel que fa als equipaments, durant el termini de construcció i abans de la seva posada en
funcionament, se seguirà el mateix procediment dels punts anteriors indicant, a més, a quin
àmbit pertany l'equipament i les seves característiques.

5. L'expedient administratiu sobre assignació o canvis de denominacions s'iniciarà d'ofici via
proposta  al  Ple  a  partir  de  les  deliberacions  recollides  a  les  actes  de  les  sessions  de  la
Comissió. La seva tramitació anirà a càrrec de la Secretaria.

6. L'aprovació d'aquestes denominacions correspondrà al Ple de l'Ajuntament.

7.  El  servei  responsable de la tramitació de l'expedient  administratiu  notificarà la resolució
favorable del  Ple de l'Ajuntament a les àrees i  serveis tècnics municipals per  a la correcta
identificació dels vials, espais i equipaments afectats.

Article 9. Propostes de particulars

1. Les entitats públiques o privades, col·lectius i particulars podran formular una proposta de
denominació  que  hauran  de  formalitzar  en  escrit  raonat  adreçat  a  l'alcaldia  via  instància
genèrica a través de la Seu Electrònica municipal. Totes les propostes hauran d'ajustar-se als
principis, criteris i procediments que s'indiquen en aquest reglament.

2.  La  proposta  serà  traslladada  a  la  Comissió  del  Nomenclàtor  de  Tortosa  per  a  la  seva
valoració. Aquesta valoració serà recollida a l'acta de la sessió corresponent i indicarà si la
proposta es concreta en un vial, espai o equipament i si hi ha acord, també en aquest extrem.
En cas que la petició no concreti el lloc objecte de la denominació, l'acord de consens suposarà
la inclusió del nom proposat en el catàleg de futures denominacions.

3. Quan la petició faci referència a un vial, espai o equipament en concret i la Comissió no
estimi  adient  aquesta  denominació  concreta,  se'n  podrà  informar  desfavorablement  o
determinar  la  inclusió  de  la  proposta  de  denominació  en  el  catàleg  per  a  altres  futures
denominacions.

4. L'acta de la sessió recollirà els arguments a favor i  en contra de totes les propostes de
particulars que se sotmetin a consideració.

5. El resultat de la deliberació de la Comissió serà comunicat a l'interessat.
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Article 10. Altres supòsits

1.  En  els  supòsits  de  vies  o  espais  oberts  a  l'ús  públic  de  titularitat  privada,  la  Comissió
informarà de forma argumentada sobre possibles denominacions. A les sessions on es tracti
sobre aquest extrem hi podrà assistir l'interessat.

2. En alguns supòsits de rellevància especial amb motiu de l'assignació d'un nom a un vial,
espai o equipament públic, la Comissió podrà suggerir una consulta pública en el format que
consideri adient.

3.  Pel  que  fa  als  vials  o  altres  zones  públiques  confrontants  o  compartides  amb  altres
municipis, la denominació que es proposi s'haurà de fer de conformitat amb el municipi afectat.

Article 11. Criteris genèrics de denominació

Amb caràcter general, es prioritzarà:

1. La incorporació de la toponímia tradicional, dels elements que formen part de l'imaginari
col·lectiu local i de la memòria històrica, dels senyals d'identitat de la ciutat. El criteri històric, el
cultural, l'onomàstic i el del patrimoni local són punts de referència fonamentals per tenir una
coherència en la tasca de la Comissió.

2.  El  reconeixement  de  les  entitats  i  personatges  locals  més  rellevants  quant  a  la  seva
contribució a la comunitat o pel fet d'haver difós una bona imatge de la població a través de la
seva activitat i que hi hagin tingut una relació molt estreta.

3. La visualització de les dones en el Nomenclàtor de la ciutat; amb l'objectiu de compensar el
dèficit històric de visibilitat de la contribució civil de la dona a la societat, donant la rellevància
que es mereix a les personalitats femenines que han destacat en qualsevol àmbit per tal de fer
efectiva la igualtat d'oportunitats entre homes i dones.

4.  La relació  amb els  territoris  de llengua i  cultura catalanes;  en referència a tots  aquells
personatges  i  esdeveniments  històrics,  topònims  o  simbologia  que  hi  tinguin  una  relació
directa.

5.  La  rellevància  científica,  social  o  històrica;  en  referència  a  tots  aquells  personatges,
esdeveniments i  conceptes que tinguin  una dimensió internacional,  d'acord amb els  valors
democràtics i els drets humans. El nom ha de ser exemplificant.

Article 12. Condicionants i criteris tècnics per a les denominacions

1. La incorporació de noms de personatges al Nomenclàtor no es farà abans de la seva mort.

2. Sempre que sigui possible, les plaques de la via pública recolliran els noms de persones amb
els  dos  cognoms.  Aquest  criteri  també  es  podrà  aplicar  als  noms d'espais  i  equipaments
públics. Les propostes concretes de la Comissió al Ple inclouran una proposta de placa amb
contingut detallat.

3.  Es defugirà les duplicitats o noms similars que puguin portar a confusió.  En cas que la
Comissió consideri d'interès utilitzar un nom semblant a un altre de ja existent, s'aplicarà a una
tipologia d'espai diferent. D'altra banda, es considerarà la conveniència de canviar els noms
repetits per altres denominacions que no es prestin a confusió i que contribueixin a la finalitat
del Nomenclàtor descrita en el primer paràgraf del preàmbul d'aquest reglament.

4.  En  el  supòsit  de  canvis  de  denominació,  es  prioritzarà  aquell  que  provoqui  la  menor
incidència o  repercussió  als  ciutadans i  que no es presti  a  confusió  fonètica.  Cal  tenir  en
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compte que el canvi de nom d'un carrer pot suposar problemes registrals per als veïns que hi
viuen.

5. Cal triar els noms en funció de cada cas, que tinguin sentit amb allò que cal batejar. Un nom
que és bo per a un vial, espai o equipament pot no ser-ho per a un altre. Quan un nom pugui
tenir connotacions pejoratives, serà millor trobar-ne un altre.

6. Quan el desenvolupament urbanístic prevegi l'allargament d'un carrer, abans de proposar
una  denominació  caldrà  tenir  en  compte  la  numeració  preexistent  perquè  aquest  fet  pot
suposar  un  canvi  de  nom  d'aquesta  via  pública  o,  altrament,  la  numeració  podria  no  ser
coherent.

7.  En  el  cas  que  s'hagi  donat  de  baixa  el  nom  d'un  espai  públic  o  equipament  o  hagi
desaparegut físicament per remodelacions del sector, no es donarà el seu nom a una altra via
a fi d'evitar els inconvenients que pot representar per als registres notarials i cadastrals dels
veïns. Així mateix tampoc es reutilitzaran per a altres vies les denominacions antigues d'espais
públics en les quals hagin figurat persones empadronades.

8. Es normalitzaran els noms des del punt de vista lingüístic i toponímic d’acord amb els Criteris
de  denominació  i  de  fixació  de  l’Institut  d’Estudis  Catalans  (https://patrimoni.pdm.cat/wp-
content/uploads/2021/05/Criteris-de-denominacio-i-de-  fixacio-en-toponimia-Institut-dEstudis-
Catalans.pdf),  amb  la normativa  aprovada  per  la  Generalitat  de  Catalunya
(https://portaljuridic.gencat.cat/eli/es-ct/d/2020/11/17/133)  o  altres  referències
(https://slg.uib.cat/digitalAssets/149/149340_iseminari_toponimia.pdf) que  no  contradiguin
aquestes dues. 

9. La Comissió determinarà, en les seves sessions, si cal fer excepcions a l'hora d'aplicar els
criteris genèrics de denominació previstos en aquest reglament. Aquestes excepcions es faran
aportant-hi criteris i cercant el consens. Si cal, aquesta situació pot derivar en una eventual
modificació d'aquest reglament, seguint els procediments previstos a la normativa vigent.

Article 13. Comunicacions

Un cop aprovats, l'Ajuntament de Tortosa farà públics els noms nous i les modificacions en la
nomenclatura  dels  carrers  i  altres  vies,  equipaments  i  espais  públics  i  els  notificarà  als
interessats que hagin comparegut a l'expedient.  També ho notificarà a entitats,  empreses i
organismes que prestin serveis públics destinats a la col·lectivitat als quals pugui afectar.

DISPOSICIÓ FINAL

El present reglament entrarà en vigor l'endemà de la publicació del seu text íntegre al Butlletí
Oficial de la Província de Tarragona, sempre que hagi transcorregut el termini previst a l'article
65.2 en relació amb l'article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de
règim local».

Segon.- Sotmetre a informació pública per un termini de trenta dies al Butlletí Oficial de la Província de
Tarragona i  a l’e-tauler  l’aprovació del  Reglament.  Transcorregut aquest termini  si  no s’han formulat
reclamacions ni al·legacions, l’acord d’aprovació inicial esdevindrà definitiu.

Tercer.-  Trametre a la Subdelegació del Govern a Tarragona i a la Delegació del Govern a les Terres de
l’Ebre el present acord juntament amb el text del Reglament.

Quart.-  Publicar aquest Reglament en els termes previstos a l’article 66 del Decret 179/1995, de 13 de
juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals.»

***
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Passarem al segon punt de l'ordre del dia, dins de l'aspecte de governança municipal.

El segon punt és el dictamen de proposta d'acord d'aprovació inicial del Reglament de Funcionament
de la Comissió del Nomenclàtor i del procediment per a l'assignació de denominacions de carrers,
equipaments  i  espais públics de Tortosa.  Un dictamen que va ser  dictaminat favorablement a la
Comissió Informativa de Governança Municipal del passat 27 de gener. En este punt hi ha alguna
paraula? La senyora Alberich, en primer lloc. D'acord.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, regidors, regidores. Per una qüestió d'ordre en Junta de portaveus he sol·licitat que consta al
redactat dels articles el terme municipal de Tortosa i que hauria de constar a la ciutat de Tortosa,
perquè és evident que els pobles del municipi han de tindre prou competència per tal de poder decidir
la vialitat, el nom dels carrers i places del seu terme. I, per tant, crec que abans de procedir el debat
ha de quedar constància que retiri l'àmbit d'aplicació de l'article 2 i després amb tot el que és els
articles on fa referència al municipi que hi consti Tortosa ciutat.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“D'acord, i així una vegada parlat en Junta de portaveus, li demano al secretari que modifique este
punt, per tant, ara sí, donaríem pas al debat. La senyora Alberich. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies, alcaldessa, regidors, regidores. El nomenclàtor d'un municipi és el reflex de la seva història,
però com hem intentat explicar des de la CUP amb anterioritat, este reflex no és neutre ni objectiu. És,
de fet, un reflex del poder, ja que habitualment qui ha donat noms a carrers i altres espais de la ciutat
no  ha  estat  la  ciutadania,  sinó  la  classe  governant,  que  ha  aprofitat  d'estos  espais  per  honrar
persones properes als  seus cercles i  afins a nivell  ideològic,  així  com perpetuar també els valors
imperants de l'època. Per això, el nomenclàtor de la nostra ciutat també té un deute històric amb
alguns sectors de població, com les dones o les víctimes del franquisme. Crear una comissió que no
solament  estigui  configurada  per  representants  dels  grups  municipals,  sinó  també  per  persones
expertes en diferents matèries, creiem que és una bona iniciativa que ens permetrà fer esta revisió
necessària del nomenclàtor i que, a més, això no depengui de la voluntat o sensibilitat del govern de
torn. Per això hi votarem a favor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies. Entenc que demana la paraula la senyora Rehues.”

Intervenció de la Sra. Rehues

“Sí,  gràcies.  Bona  tarda,  regidores,  regidors.  Des  del  grup  municipal  de Junts  per  Tortosa volem
expressar el nostre agraïment per la modificació de l'article 2 del Reglament, que ha sigut a petició del
nostre grup municipal en Junta de portaveus, que inicialment establia la seva aplicació a tot el terme
municipal de Tortosa, inclosos els pobles del municipi. Celebrem que el redactat actual faci referència
exclusivament a Tortosa ciutat,  ja  que considerem que la competència per  decidir  els  noms dels
carrers,  places  i  equipaments  municipals  ha  de  recaure  en  els  pobles  i  en  els  seus  òrgans  de
participació, sense que aquesta decisió vingui imposada des de Tortosa ciutat. Aquesta modificació
respecta la voluntat dels nostres pobles de preservar la seva identitat i  autonomia en matèria de
nomenclatura, un aspecte fonamental per garantir que aquestes decisions responguin a la realitat i a
la voluntat dels seus veïns. Per tot això votarem a favor.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Molt bé, moltes gràcies. Per tant, queda aprovada.”

*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària,  el  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  aprovar  la  proposta  per
unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

03 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DECLARACIÓ D’ESPECIAL INTERÈS O
UTILITAT  MUNICIPAL,  RELATIVA  A  DIVERSES  CONSTRUCCIONS,  INSTAL·LACIONS  O  OBRES  I  DE
L’ATORGAMENT DE LA CORRESPONENT BONIFICACIÓ EN LA QUOTA TRIBUTÀRIA DE L’IMPOST SOBRE
CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I OBRES.

Per l’alcaldessa en funcions, Sra.  Mar Lleixà Fortuño,  es presenta i  se sotmet a debat del Ple el
següent assumpte:

«Vistes  les  sol·licituds  de  bonificació  de  la  quota  tributària  de  l’Impost  sobre  construccions,
instal·lacions i obres, formulada pels contribuents que més endavant es relacionen en l’annex I del
present acord.

Vistos els corresponents informes favorables, emesos pels Serveis Tècnics municipals, la referència
del quals s’inclou en l’annex I del present acord.

Atès allò  que disposa l’article  103.2.a)  del  Reial  decret  legislatiu 2/2004 de 5 de març,  pel  que
s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Atès  allò  que  preveu  l’article  7è.  de  l’Ordenança  Fiscal  núm.  I-4,  reguladora  de  l’Impost  sobre
construccions,  instal·lacions  i  obres,  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  que  regula  la  possibilitat,  prèvia
sol·licitud de la persona interessada, d’atorgament d’una bonificació potestativa quan en una obra,
construcció  o  instal·lació  hi  concorrin  determinades  circumstàncies  socials,  culturals,  històrico-
artístiques, o de foment de l'ocupació.

Considerant  que en la  sol·licitud de bonificació  informada favorablement,  inclosa en l’annex I  del
present  acord,  hi  concorren  les  circumstàncies,  indicades  en  l’article  103.2.a)  del  Reial  Decret
Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes
locals.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió
de 27 de gener de 2025.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Declarar d’especial interès o utilitat municipal les obres, construccions o instal·lacions que es
relacionen en l’annex I del present acord.

Segon.- Concedir la bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, als contribuents que es relacionen en l’annex I del present acord.

Tercer.- Notificar el present acord als contribuents relacionats, indicant-los-hi els recursos pertinents.»

«Annex I 

Expedient DNI/NIE/NIF
Cognoms i noms/

Raó Social
Expedient/Ubicació /

Descripció Obra
Informe Bonificació

2023-GIN-G0402-000050  H43877471
Ctat. Prop. Passatge 
Franquet  2

 2023-IMA-M0401-000515
 Passatge Franquet 2
 Centralització de comptadors

Favorable 90%
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2023-GIN-G0402-000064 47622950R
Gabriel Matias Ventura
Altadill

 2020-IMA-M0401-000197
 Av. Molins d’en Compte, 52
 Reforma interior unifamiliar 
entre mitgeres

Favorable 50%

2024-GIN-G0402-000030 R4300125D
Residència Diocesana 
d’Ancians Sant Miquel 
Arcàngel

 2024-IMA-M0401-000188
 C. Poeta Vicent Garcia 12
 Redistribució i remodelació 
d’habitacions i banys

Favorable 90%

2024-GIN-G0402-000022 40913919R  Joaquin Madueño Real
 2023-IMA-M0401-000210
 C. Tossa de Mar, 1
 Instal·lació d’ascensor

Favorable 90%

2024-GIN-G0402-000021 R4300002E  Bisbat de Tortosa

 2023-IMA-M0401-000485
 C. Sant Domènec 12
 Rehabilitació dels diferents 
espais dels Reials      Col·legis 
de Sant Jaume i Sant Maties

Favorable 90%

2024-GIN-G0402-000020 R4300002E  Bisbat de Tortosa

 2023-IMA-M0401-000574 
 C. Croera, 20
 Restauració d’elements 
arquitectònics i escultòrics       
sobre la coberta de l’Absis de 
la Catedral

Favorable 90%

2024-GIN-G0402-000019 47825595Q  Roger Ripoll  Durán

 2021-IMA-M0401-000191
 C. Francesc Llop Marqués, 28
 Construcció habitatge entre 
mitgeres i piscina

Favorable 50%

2024-GIN-G0402-000016 H10873537  Ctat. Prop. Replà 10
2022-IMA-M0401-000460
C. Replà, 10
Arranjament de façana

Favorable 90%

2024-GIN-G0402-000015 47623511X
 Alejandro  Monllaó 
Bellobí

 2022-IMA-M0401-000445
 C. Tivissa, 6
 Reforma de cuina

Favorable 90%

2024-GIN-G0402-000008 52605368K
Rosendo José Sánchez
Tortosa

 2022-IMA-M0401-000592
 Plaça dels Estudis, 7 2n 3ª
 Reforma interior habitatge

Favorable 90%

». 
*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària,  el  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  aprovar  la  proposta  per
unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

04 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DECLARACIÓ D’ESPECIAL INTERÈS O
UTILITAT  MUNICIPAL,  RELATIVA  A  DIVERSES  CONSTRUCCIONS,  INSTAL·LACIONS  O  OBRES  I  DE
L’ATORGAMENT DE LA CORRESPONENT BONIFICACIÓ EN LA QUOTA TRIBUTÀRIA DE L’IMPOST SOBRE
CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I OBRES.

Per l’alcaldessa en funcions, Sra.  Mar Lleixà Fortuño,  es presenta i  se sotmet a debat del Ple el
següent assumpte:

«Vista la sol·licitud de bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, formulada pel contribuent que més endavant es relaciona en l’annex I del present acord.

Vist el corresponent informe favorable, emès pel Serveis Tècnics municipals, la referència del quals
s’inclou en l’annex I del present acord

Atès allò  que disposa l’article  103.2.a)  del  Reial  decret  legislatiu 2/2004 de 5 de març,  pel  que
s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Atès  allò  que  preveu  l’article  7è.  de  l’Ordenança  Fiscal  núm.  I-4,  reguladora  de  l’Impost  sobre
construccions,  instal·lacions  i  obres,  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  que  regula  la  possibilitat,  prèvia
sol·licitud de la persona interessada, d’atorgament d’una bonificació potestativa quan en una obra,
construcció  o  instal·lació  hi  concorrin  determinades  circumstàncies  socials,  culturals,  històrico-
artístiques, o de foment de l'ocupació.
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Considerant  que en la  sol·licitud de bonificació  informada favorablement,  inclosa en l’annex I  del
present  acord,  hi  concorren  les  circumstàncies,  indicades  en  l’article  103.2.a)  del  Reial  Decret
Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes
locals.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió
de 27 de gener de 2025.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Declarar d’especial interès o utilitat municipal les obres, construccions o instal·lacions que es
relaciona en l’annex I del present acord.

Segon.- Concedir la bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, al contribuent que es relaciona en l’annex I del present acord.

Tercer.- Notificar el present acord al contribuent relacionat, indicant-li els recursos pertinents.»

«Annex I 

Expedient DNI/NIE/NIF
Cognoms i

noms/Raó Social
Expedient/Ubicació /

Descripció Obra
Informe Bonificació

2024-GIN-G0402-000018  39991314H     José Rollán Anoll
 2022-IMA-M0401-000551
 C. Ciutat, núm. 18
 Arranjament de terrat

 Favorable 90%

». 
*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària,  el  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  aprovar  la  proposta  per
unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

05 –  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DE  L’ACTA  DE  LES  OPERACIONS  DE
DELIMITACIÓ ENTRE ELS TERMES MUNICIPALS D’ALFARA DE CARLES I TORTOSA.

Per l’alcaldessa en funcions, Sra.  Mar Lleixà Fortuño,  es presenta i  se sotmet a debat del Ple el
següent assumpte:

«En  data  21  de  novembre  de  2024,  reunits  de  forma  telemàtica,  segons  el  que  preveu  la  Llei
29/2010, de 3 d’agost, de l’ús de mitjans electrònics al sector públic de Catalunya, el tècnic designat
conjuntament per la Direcció General d’Administració Local i per l’Institut Cartogràfic i Geològic de
Catalunya, en representació de la Generalitat de Catalunya, i el personal electe i secretari designats
per l’Ajuntament de Tortosa i l’Ajuntament de Alfara de Carles van manifestar la seva conformitat amb
l’acta  de les operacions de delimitació entre  els  termes municipals de Alfara  de Carles  i  Tortosa
realitzades d’acord amb el  document “Replantejament de la  línia de delimitació entre els  termes
municipals  de  Alfara  de  Carles  i  Tortosa,  F-1  a  F-34”  elaborat  per  la  mateixa  Direcció  General
d’Administració Local i per l’Institut Cartogràfic i Geològic de Catalunya. 

Havent-se donat per part de tots els assistents la conformitat amb el contingut de l’acta amb la seva
formalització.

Vist l’informe favorable emès en data 20 de novembre de 2024 per l’arquitecta municipal i Cap del
planificació  del  Territori  d’aquest  Ajuntament,  i  l’informe  emès  pel Secretari  Accidental  de  la
Corporació de data 22 de gener de 2025.

D’acord amb el que disposen els articles 33.4 del Decret 244/2007, de 6 de novembre, pel qual es
regula la constitució i la demarcació territorial dels municipis, de les entitats descentralitzades i de les
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mancomunitats de Catalunya, i l’article 47.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases
de règim local.

Dictaminada la present proposta en la sessió de la Comissió Informativa de Planificació al Territori
celebrada en data 27 de gener del 2025.

Al Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció del següent ACORD:

Primer.- Aprovar l’acta de les operacions realitzades de delimitació entre els termes municipals de
Alfara de Carles i  Tortosa signada pels representants de l’Ajuntament de Tortosa, l’Ajuntament de
Alfara  de Carles,  la  Direcció  General  d’Administració  Local  i  l’Institut  Cartogràfic  i  Geològic  de la
Generalitat de Catalunya, quin contingut s’annexa al present acord.

Segon.-  Notificar  el  present  acord  a  l’Ajuntament  d’Alfara  de  Carles,  a  la  Direcció  General
d’Administració Local i al Institut Cartogràfic i Geològic de la Generalitat de Catalunya, als efectes
adients.».

*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària,  el  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  aprovar  la  proposta  per
unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

06 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE L’ACTUALITZACIÓ DE LES TARIFES DEL
SERVEI D’AUTO-TAXI DE TORTOSA PER A L’ANY 2025.

Per l’alcaldessa en funcions, Sra.  Mar Lleixà Fortuño,  es presenta i  se sotmet a debat del Ple el
següent assumpte:

«Identificació de l’expedient:

       Número d’expedient: 
       2025-MOB-N0204-000001

       Assumpte:
                    Actualització de les tarifes del Servei d’Auto – Taxi de Tortosa per a l’exercici de 2025

Atès l’escrit de SERSATRANS,  l’Associació de Serveis Sanitaris i Transports, que aplega el col·lectiu de
taxistes, presentat en data 10 de gener de 2025, en el qual es sol·licita l’actualització de les vigents
tarifes per a l’any 2025. 

Atesa la proposta d’instrucció d’un procediment d’aprovació de l’actualització de les tarifes del servei
d’auto - taxi per a l’any 2025.

Atès el Decret de l’Alcaldia número 131/2025, d’incoació de l’expedient d’aprovació de l’actualització
de les tarifes del servei d’auto - taxi per a l’any 2025.

Atès l’acord de 13 de desembre de 2024 de la Comissió de Preus de Catalunya del Departament de
Territori,  Habitatge i  Transició Energètica amb l’aprovació d’un increment del 3,2% com increment
mitjà de les tarifes dels serveis d’auto-taxi per al 2025 per actualitzar les tarifes dels serveis d’auto-
taxi  en  aplicació  dels  procediment  establert pel  Decret  339/2001 de 18 de desembre,  pel  qual
s’estableix  un  sistema  simplificat  per  a  l’actualització  dels  preus  i  les  tarifes  regulats  al  Decret
148/1988 de 28 d’abril, sobre el règim procedimental dels preus autoritzats i comunicats, que es
mantindrà vigent fins la propera actualització.

Atès l’informe tècnic del Coordinador Projecte Smart City Tortosa, de data 21 de gener de 2025.
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Atès que aquestes tarifes no corresponen a taxes ni preus públics que impliquin ingressos o despeses
que repercuteixin en el Pressupost Municipal i, per tant, no els correspon informe de fiscalització de la
Intervenció Municipal.

Atès el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Gestió de l’Espai Públic de 28 de gener de
2025.

Amb la finalitat d’actualitzar les tarifes d’auto-taxi per a l’exercici de 2025, al Ple de l’Ajuntament de
Tortosa,

PROPOSO: 

Primer:   Que les tarifes per a l’exercici de 2025 resultants de l’actualització respecte les del 2024,
són les següents:

  Concepte Tarifes 2024 Proposta Tarifes 2025

Tarifa T-1 Tarifa T-2 Tarifa T-1 Tarifa T-2
Baixada de Bandera 3,69 € 4,96 € 3,81 € 5,12 €

Tarifa Quilomètrica 0,94 € 1,13€ 0,97 € 1,17 €
Tarifa Horària 17,43 € 18,70 € 17,99 € 19,30 €

  Suplements Tarifa T-1 Tarifa T-2 Tarifa T-1 Tarifa T-2
Recollida a Domicili 2,00 € 2,00 € 2,00 € 2,00 €

Maletes i Animals 1,60 € 1,60 € 1,60 € 1,60 €

Tarifa T-1: Actualització de la Tarifa Urbana T-1 aplicable a serveis prestats en horari diürn dels dies
feiners de 8,00 hores a 20,00 hores.

Tarifa T-2: Actualització de la Tarifa Urbana T-2 Tarifa Urbana aplicable a serveis prestats en horari
nocturn de 20,00 hores a 8,00 hores i dissabtes, diumenges i festius diürns.

Suplements: Les tarifes dels suplements es mantenen amb els preus dels exercicis 2023 i 2024.

Segon: Donar trasllat dels acords a la Comissió de Preus de Catalunya. 

Tercer:  Donar trasllat dels acords a l’Associació  de Serveis Sanitaris i Transports, SERSATRANS.i als
titulars de les llicències d’auto-taxi de Tortosa.»

*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària,  el  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  aprovar  la  proposta  per
unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

ASSUMPTE FORA DE L’ORDRE DEL DIA

Prèvia declaració d’urgència per no figurar a l’Ordre del dia, el Ple de l’Ajuntament coneix el següent
assumpte.

07. DECLARACIÓ INSTITUCIONAL PEL NOU HOSPITAL DE LES TERRES DE L’EBRE A TORTOSA.

Se sotmet al Ple la següent proposta subscrita per l’alcaldessa en funcions, i tots els portaveus dels grups
municipals  de  Junts  per  Tortosa  –  Compromís  Municipal,  Movem  Tortosa–Partit  dels  Socialistes  de
Catalunya – Candidatura de Progrés,  Esquerra Republicana de Catalunya–Acord Municipal i  Candidatura
d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista:
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«La construcció del nou Hospital Universitari de les Terres de l'Ebre a Tortosa és una prioritat per al
territori,  i  cal  que sigui  una realitat el més prompte possible,  sent necessari  que el  Govern de la
Generalitat mantingui el compromís dels executius anteriors, de manera que abans del final de la
legislatura es puguin iniciar les obres. 

Des  de  l'Ajuntament  de  Tortosa  sempre  s'ha  comptat  amb el  suport  unànime  de  tots  els  grups
municipals,  un  cop  que  el  Govern  de la  Generalitat  va  manifestar  públicament,  el  2022,  el  seu
compromís per construir el nou Hospital.

Ara, davant aquells que qüestionen la ubicació del nou Hospital de Tortosa, sembrant dubtes que
només poden retardar o perjudicar esta inversió tan important per al territori,  cal que, de nou, el
plenari de l'Ajuntament de Tortosa manifesti el seu compromís amb esta inversió tan important per al
territori.

En este sentit, el ple de l’Ajuntament de Tortosa, per unanimitat, acorda el següent: 

1.- Reiterar que el nou Hospital Universitari de les Terres de l’Ebre s’ha de construir a Tortosa, i que la
construcció d'este equipament ha d'iniciar-se abans del final d'esta legislatura.

2.- L'Ajuntament de Tortosa continuarà treballant, amb fermesa i diligència, per efectuar els tràmits
que marca la normativa per cedir al Govern de la Generalitat els terrenys del Pla Parcial Camí de
Roquetes o si la Generalitat  no els accepta, cedirà uns altres terrenys a Tortosa per emplaçar el nou
Hospital, que comptin amb el consens dels grups municipals amb representació al ple de Tortosa.

3.- Instar al Govern de la Generalitat a complir el compromís, adquirit amb l’Ajuntament de Tortosa el
26 d’abril del 2022, per construir a Tortosa el nou Hospital Universitari de les Terres de l’Ebre.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“I, per tant, passaríem ja al punt número 7, que un cop ratificat per incloure'l com ordre del dia, serà
la lectura de la Declaració institucional per un nou hospital universitari de les Terres de l'Ebre. Segons
com hem acordat a la Junta de portaveus, que hem fet fa una estona, faré jo mateixa, evidentment, la
lectura perquè és la declaració institucional, a proposta de la presidència i amb el suport de tots els
grups municipals, i després, donaré la paraula a tots els grups municipals amb posterioritat. Per tant,
passo a fer la lectura de la declaració institucional pel nou hospital de les Terres de l'Ebre a Tortosa. 

La construcció del nou hospital universitari de les Terres de l'Ebre a Tortosa és una prioritat per al
territori,  i  cal que sigui  una realitat el més prompte possible,  sent necessari que el Govern de la
Generalitat mantingui el compromís dels executius anteriors, de manera que abans del final de la
legislatura es puguin iniciar les obres. Des de l'Ajuntament de Tortosa, sempre s'ha comptat amb el
suport unànime de tots els grups municipals, un cop que el Govern de la Generalitat va manifestar
públicament,  el  2022,  el  seu  compromís  per  construir  el  nou  hospital.  Ara,  davant  aquells  que
qüestionen la ubicació del nou hospital de Tortosa, sembrant dubtes que només poden retardar o
perjudicar aquesta inversió tan important per al territori, cal que, de nou, el plenari de l’Ajuntament de
Tortosa manifesti el seu compromís amb aquesta inversió tan important per al territori. En este sentit,
el ple de l'Ajuntament de Tortosa, per unanimitat, acorda el següent: 

1. Reiterar que el nou Hospital Universitari de les Terres de l'Ebre s'ha de construir a Tortosa i
que la construcció d'este equipament ha d'iniciar-se abans del final d'esta legislatura;

2. L'Ajuntament  de  Tortosa  continuarà  treballant  amb  fermesa  i  diligència  per  efectuar  els
tràmits que marca la normativa per  cedir  al  Govern de la Generalitat  els  terrenys del  Pla
parcial,  Camí de Roquetes, o si la Generalitat no els accepta, cedirà uns altres terrenys a
Tortosa per emplaçar el nou hospital, que comptin amb el consens dels grups municipals amb
representació al ple de Tortosa.
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3. Instar  el  Govern  de  la  Generalitat  a  complir  el  compromís  adquirit  amb  l'Ajuntament  de
Tortosa el 26 d'abril  del 2022, per  construir  a Tortosa el  nou Hospital  Universitari  de les
Terres de l'Ebre.

Bé, tot seguit, tal com hem acordat en Junta de portaveus, intervindran tots els grups municipals i, per
tant, dono la paraula a la senyora Alberich, portaveu de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies.  La  història  del  nou hospital  universitari  a  les  Terres  de  l'Ebre,  malauradament,  és  una
història d'incompliments i de despropòsits. Fa gairebé 20 anys que es va anunciar la construcció d'un
nou hospital al territori i sembla que estem lluny que això sigui una realitat. Vint anys durant els quals,
més enllà  de falses promeses i  renúncies, hem vist  com l'Hospital  Verge de la Cinta s'ha quedat
obsolet  i  sense  poder  atendre les  necessitats  del  territori.  La  CUP sempre hem defensat,  sense
matisos, la construcció d'un nou hospital, un greuge per al territori que suma a la llista de greuges
territorials que patim, i que demostra que la vida i la salut de les persones que vivim a les Terres de
l'Ebre importen ben poc a la gent que planifica des de Barcelona. Lamentablement, molts cops amb el
beneplàcit dels que governen i tenen responsabilitats aquí. La realitat és que aquí no hi ha quasi
ningú que se salvi en matèria de responsabilitats que ens han portat en aquesta situació. I em podria
estendre en este punt, però crec que la gent ja n'està farta de veure com ens tirem els plats pel cap i
com la classe política del territori no està a l'altura de la situació. Perquè es tracta d'una situació greu,
perquè el fet de no poder accedir a unes infraestructures i serveis sanitaris públics i de qualitat té un
impacte directe en la salut i la qualitat de vida de les persones que vivim a les Terres de l'Ebre. 

Per això hem d'entendre i  defensar la construcció d'un nou hospital  com un projecte d'elit  per al
territori. I esta defensa ha de poder aglutinar tots els actors institucionals i no institucionals perquè
bàsicament ens hi va la salut amb això i anem molt tard. Pel que fa a la polèmica de la seva ubicació,
la CUP pensem que Tortosa és la millor ubicació, però no ho defensem des d'una lògica localista o
centralista, sinó perquè hi ha diversos elements que fan del nostre municipi la ubicació més idònia.
Tenim la concentració més gran de població del territori entre els municipis de Tortosa i Roquetes,
mantenim la centralitat respecte a les quatre comarques i,  a més, si  volem que sigui un hospital
universitari, este s'ha de construir en el mateix municipi on hi ha el campus. El contrari seria renunciar
a això. Per això, des d'este ajuntament, caldrà esgotar la via dels terrenys adquirits i començar a
treballar perquè l'adquisició d'uns terrenys alternatius si els primers acaben no sent viables. També
caldrà,  més  enllà  de  les  declaracions  institucionals,  generar  unitat  estratègica  al  territori  i
l'Ajuntament  de  Tortosa  pot  ser  qui  ho  lideri,  sense  oblidar-se  de  la  societat  organitzada,  de  la
Plataforma per  un Nou Hospital,  dels  sindicats  i  dels  professionals  que fa  temps que empenyen
perquè això sigui possible.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Moltes gràcies, senyora Alberich, seré jo mateixa en nom d'Esquerra Tortosa, qui també faré la meva
intervenció.  Volem deixar  constància  que  cal  defensar  i  avançar  amb pas  ferm i  decidit  perquè
l'hospital universitari de les Terres de l'Ebre sigui una realitat els propers anys, un hospital que ha
d'estar ubicat, sí o sí a Tortosa. Ens hi deixarem la pell. Ha d'estar o bé als terrenys actuals o en cas
que, finalment, estos no siguin idonis, a uns altres amb el consens de tota la ciutadania i també de
tots els grups polítics. Prou renúncies i prou endarreriments. Faig una petició als grups municipals a
remar tots a una i a liderar este projecte, que és un projecte de territori i per al territori. Continuem
treballant per fer-ho realitat pel bé de la ciutadania, per garantir un recurs sanitari vital que ens ha
d'ajudar a garantir la qualitat assistencial que els ciutadans de Tortosa i de totes les Terres de l'Ebre
necessitem i mereixem. Faig una crida a la unitat a nivell de territori, també en aquest sentit, i a totes
les entitats i també, en aquest cas, a la ciutadania organitzada. Disposar d'un nou centre hospitalari
universitari també ajudarà a ser més competitius i ens permetrà captar i retenir professionals que ara
sabem que ens costa. Necessitem el nou hospital, un hospital del segle XXI, ben ubicat, perquè la
ciutadania de les Terres de l'Ebre ho mereix. És l'hora d'anar tots a una i fer-ho una realitat com més
aviat millor. 

Tot seguit té la paraula el senyor Víctor Grau, portaveu del grup Movem Tortosa - PSC.”
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Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcaldessa, regidores, regidors, públic assistent i molt especialment a tots els components
de la Plataforma per un Nou Hospital Universitari a les Terres de l'Ebre. Des del Partit dels Socialistes
de Catalunya i Movem Tortosa, volem reiterar la necessitat d'unitat per afrontar els grans reptes del
territori. La ubicació del nou hospital no ha de ser motiu de divisió sinó un projecte compartit que
beneficiï tota la ciutadania del conjunt de les Terres de l'Ebre. No podem permetre que l'oportunisme
polític i els localismes estèrils posin en risc una infraestructura essencial per a la salut i el benestar
del nostre territori. És imprescindible actuar amb visió estratègica i altura de mires. Els criteris tècnics
i de planificació sanitària  determinen que el nou hospital  es farà allà  on es donin les condicions
tècniques oportunes per garantir  una atenció sanitària òptima, però queda clar que s'ha de fer a
Tortosa. I no ho dic jo sinó que també ho marca el que seria l'àmbit legislatiu clau en matèria de salut.
Aquesta decisió respon, com ja he dit, a criteris d'eficiència i accessibilitat. Per això, fem una crida a la
responsabilitat i al compromís de totes les forces polítiques i socials, així com els sectors estratègics
del territori, per treballar plegats en aquest projecte cabdal. 

Les formacions que integrem la coalició hem apostat sempre, des de l'inici, per la construcció d'un
nou hospital sense titubeigs. No podem permetre que la manca de consens torni a hipotecar el nostre
futur, com ja ha passat amb altres infraestructures estratègiques al conjunt del territori. És el moment
de fer política amb majúscules, i prioritzar els interessos col·lectius per sobre dels partidismes. La
ciutadania  de  les  Terres  de  l'Ebre  espera  unitat  i  no  ens  perdonarà  que  la  divisió  impedeixi  la
construcció d'un equipament sanitari de referència, també referent en l'àmbit universitari. No podem
perdre el temps, les Terres de l'Ebre necessiten un nou hospital de referència i cal demostrar unitat
per defensar-lo sense fissures. Des del PSC i també des de Movem Tortosa, treballarem fermament
per fer-ho possible i  exigim altura política a totes les parts implicades. La ciutadania espera això:
solucions i no excuses. És responsabilitat de tots fer realitat aquest projecte essencial. Des del Partit
de Socialistes i Movem Tortosa, continuarem treballant per una estratègia territorial cohesionada i
ambiciosa perquè les Terres de l'Ebre no poden continuar perdent més oportunitats.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyor Grau. Té la paraula la senyora Roigé, portaveu de Junts per Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies, regidores i regidors. També saludar tots els que avui ens acompanyen, especialment
també  els  representants  de  la  Plataforma  pel  Nou  Hospital.  El  nostre  grup  vam  presentar  esta
declaració institucional el passat dijous, una declaració que avui s'aprova per tots els grups, cosa que
celebrem. És una declaració amb un text que ha estat proposat i redactat íntegrament pel nostre grup
i, per tant, en primer lloc, em pertoca agrair els diferents grups la seva acceptació i el fet que avui
s'aprovi  per  unanimitat.  Esta  declaració no hagués estat  necessària si  no  s'hagués qüestionat  la
ubicació de l'Hospital de Tortosa amb debats estèrils que no compartim, i que només poden retardar i
perjudicar aquesta inversió tan important per al territori. 

Com saben, l'abril del 2022, el nostre govern, vam acordar amb el Govern de la Generalitat construir
l'Hospital de Tortosa als terrenys del Pla parcial Camí de Roquetes. Un compromís que assumia el
Govern de la Generalitat llavors, acordant, per tant, que aquesta inversió seria una realitat i que els
diferents governs han mantingut. I ara cal continuar treballant per fer realitat este acord. No ens val
cap excusa per no instal·lar el nou hospital als terrenys adquirits amb aquesta finalitat al barri de
Ferreries, perquè és evident que Tortosa no pot renunciar mai a créixer ni a tenir equipaments al nucli
urbà. Ha de poder tenir noves escoles, nous CAPS, construir nou habitatge i, evidentment, tenir un
nou hospital. Per això cal seguir amb els tràmits que la normativa permet a pobles i ciutats com la
nostra.  Un règim que preveu la  normativa  i  que permet que ciutats  com Tortosa puguin establir
mesures perquè es pugui  construir  als  nuclis  urbans. Una normativa a la  qual  nosaltres vam fer
al·legacions al seu moment, que es van acceptar i que es van incorporar al text, i que avui ens brinda i
ens permet tenir futur com a ciutat. Una tramitació que cal fer i que en estos moments està en tràmit i
que cal finalitzar. Com al seu moment, es va treballar per fer possible per part del nostre govern la
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Universitat Rovira i Virgili, el campus a Remolins, o també al costat mateix del riu, o l'Institut d'Espuig,
o l'escola o la residència Sant Llàtzer, i els asseguro que no va ser gens fàcil. 

I no tindria tampoc cap sentit, i seria surrealista, que avui s'estigués construint en estos moments una
llar d'infants al costat del riu i que no es pogués fer un hospital a un quilòmetre del riu. Per això, des
de Junts per Tortosa, vam creure que calia de nou que el plenari de l'Ajuntament tornés a manifestar i
reiterar el seu compromís amb aquesta inversió tan important per al territori, reiterant, per tant, que el
nou hospital universitari de les Terres de l'Ebre s'ha de construir a Tortosa, que és una evidència, i
que aquesta construcció d'este equipament, a més a més, s'ha d'iniciar en esta legislatura; i que des
de l'Ajuntament, es continuarà treballant amb fermesa i amb diligència per efectuar els tràmits que
marca  la  normativa  per  cedir  al  Govern  de  la  Generalitat  els  terrenys  del  Pla  Parcial  Camí  de
Roquetes, adquirits per l'Ajuntament el desembre del 2022, per construir-hi el nou hospital. 

A la vegada, avui també cal, amb tota la insistència, instar el Govern de la Generalitat a complir aquell
compromís adquirit pel Govern per construir el nou hospital i que aquest compromís sigui una realitat
esta  legislatura.  Per  tant,  estem  al  davant  d'una  declaració  que  referma  el  posicionament  de
l'Ajuntament de Tortosa, perquè ningú tingui cap dubte ni ho posi en qüestió, d'on ha d'estar l'hospital
universitari de les Terres de l'Ebre, un equipament prioritari, un equipament necessari per al territori i
que és necessari que sigui una realitat com més prompte millor. Perquè per tal que la construcció del
nou hospital a Tortosa sigui una realitat, en esta legislatura es necessita treball, molt de treball, es
necessita consens i es necessita lideratge. I en aquesta línia hem treballat sempre des de Junts per
Tortosa. Per això hem volgut liderar esta proposta,  perquè entenem que és molt  necessària. I  en
aquesta declaració, proposta nostra, que torno a agrair-vos a tots, que avui la voteu, deixem de banda
allò que ens separa i ens centrem a defensar allò que ens uneix, que és que a les Terres de l'Ebre
necessitem un nou hospital i que s'ha de construir a Tortosa amb la màxima celeritat. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Roigé. Un cop fetes les aportacions de tots els grups municipals, sí que vull reiterar
que aquesta declaració institucional va ser proposada pel grup de Junts, en consens amb la resta dels
grups, i també, sobretot, incorporant este punt, perquè evidentment estem treballant i treballem, i ho
continuarem fent  amb celeritat  perquè els  terrenys actuals puguen superar  tots els  tràmits;  però
evidentment deixant esta porta oberta perquè en el  cas que estos terrenys,  finalment,  no siguen
idonis,  buscar també el  consens en este plenari  per  poder trobar uns altres terrenys que siguen
alternatius. Un cop comentat això, continuaríem amb els punts de l'ordre del dia.»

*-*-*

Sotmès  l’assumpte  a  votació  ordinària,  el  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  aprovar  la  proposta  per
unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

08 –  PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA  (CUP-AMUNT)  PER A  LA  CONSTRUCCIÓ  D’UN  NOU  HOSPITAL  DE  REFERÈNCIA   A
TERRES DE L’EBRE I L’ATURADA DE LES OBRES D’AMPLIACIÓ DE L’HOSPITAL VERGE DE LA CINTA DE
TORTOSA.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal de Candidatura d’Unitat
Popular Tortosa–Alternativa Municipalista:

“La situació actual que vivim en les infraestructures sanitàries presents i futures, és insostenible i cal
prendre decisions. Després de tantes promeses incomplertes, d’ajornaments i de projectes que mai
s’han portat a terme, la CUP assumim les reivindicacions i exigències de la Plataforma per un nou
hospital universitari de les Terres de l’Ebre i les portem a debat i discussió d’aquest Consistori.  

En primer lloc, cal recordar el compromís expressat l’any 2006 de construcció d’un nou hospital. Un
compromís que, ja en el seu dia, volia ser una resposta a les mancances i necessitats del territori i de
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la seva gent, compromís que els diversos governs posteriors han anat ajornant, al mateix temps que
presentaven projectes de remodelació i millora de l’Hospital Verge de la Cinta que mai es dugueren a
terme. 

Finalment, el novembre del 2023 s’inicien les obres d’ampliació de l’Hospital Verge de la Cinta de
Tortosa, obres que actualment es troben aturades a causa de la troballa de restes arqueològiques,
troballes que la Direcció General de Patrimoni Cultural del Departament de Cultura està estudiant i
que podrien afectar la continuïtat de l’obra i del projecte inicial. 

Atès que, les troballes arqueològiques aparegudes en el marc de les obres de rehabilitació i millora de
l’actual hospital de referència de les Terres de l’Ebre, el Verge de la Cinta repercuteixen negativament
en el normal desenvolupament del  Projecte presentat el seu dia pel  Departament de Salut de la
Generalitat  i  l’ICS i  que futures  restes  arqueològiques continuaran condicionant  la  realització  del
vigent projecte, fent inviable complir amb el calendari previst i generant possibles sobrecostos. 

Atès que, el  projecte  d’ampliació de l’Hospital  Verge de la  Cinta  de Tortosa no dona resposta  ni
cobreix les necessitats en matèria d'infraestructures i serveis sanitaris que necessita el territori. 

Atès  que,  l’aposta  per  l’ampliació  de  l’Hospital  Verge  de  la  Cinta  pot  hipotecar  i  condicionar  la
possibilitat de la construcció d’un nou hospital universitari de referència a Terres de l’Ebre.

Proposem el consistori els següents ACORDS:

1.  Exigir al Departament de Salut aturar definitivament l’execució de l’actual projecte de remodelació
i millora de l'Hospital Verge de la Cinta i continuar amb els treballs de recerca per valorar les troballes
presents  i  futures  que  poden  enriquir  el  nostre  patrimoni  cultural,  troballes  que  condicionen
negativament l’execució del projecte presentat i aprovat.

2. Exigir a la Generalitat dedicar tots els esforços i recursos previstos per a la millora i rehabilitació de
l’Hospital  Verge de la  Cinta a la  construcció del  nou hospital  universitari  de les Terres de l’Ebre.
Entenent que les inversions o reformes que es puguin fer en el Verge de la Cinta han de ser els bàsics
i mínims per frenar el seu progressiu deteriorament, inversions i reformes que no han de condicionar
la construcció del nou hospital.

3. Instar a l’actual Delegat del Govern a les Terres de l’Ebre a convocar la taula de diàleg constituïda
en l’anterior legislatura a fi  de promoure i  afavorir  una major consciència territorial d’un projecte
d’hospital que ens vincula a uns i altres en l'objectiu comú de treballar per la millora en l’assistència
sanitària i la salut del territori i la seva gent.

4. Instar al Ple del consistori a la creació d’una comissió de treball  i  seguiment, a la qual es van
comprometre en el mandat anterior, formada per la representació de la totalitat de forces polítiques
que el  constitueixen.  L'objectiu  bàsic d’aquesta comissió seria l’adequació i/o recerca d’un espai
adient destinat a la futura ubicació de l’hospital universitari de les Terres de l’Ebre.

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“En concret, en el punt número 8, que ja són les propostes dels grups municipals, i en este cas és una
proposta del grup municipal Candidatura d'Unitat Popular - Tortosa Alternativa Municipalista, per a la
construcció d'un nou hospital de referència a les Terres de l'Ebre i l'aturada de les obres d'ampliació
de l'Hospital Verge de la Cinta de Tortosa. Té la paraula per a la seva defensa, la senyora Alberich,
portaveu de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“La situació actual que vivim amb les infraestructures sanitàries presents i futures és insostenible i
cal prendre decisions. Després de tantes promeses incompletes, d'ajornaments i de projectes que mai
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s'han portat a terme, la CUP assumim les reivindicacions i exigències de la Plataforma per un Nou
Hospital Universitari de les Terres de l'Ebre, i les portem avui a debat i discussió d'este consistori. 

En primer lloc, cal recordar el compromís, expressat l'any 2006, de construcció d'un nou hospital. Un
compromís que ja en el seu dia volia ser una resposta a les mancances i necessitats del territori i de
la seva gent. Compromís que els diversos governs posteriors han anat ajornant, al mateix temps que
es presentaven projectes de remodelació i millora de l'Hospital Verge de la Cinta que mai es dugueren
a terme. Finalment, el novembre del 2023, s'inicien les obres d'ampliació a l'Hospital Verge de la
Cinta  de  Tortosa.  Obres  que  actualment  es  troben  aturades  a  causa  de  la  troballa  de  restes
arqueològiques. Troballes que la Direcció General de Patrimoni Cultural del Departament de Cultura
està estudiant i que podrien afectar la continuïtat de l'obra i del projecte inicial. Atès que les troballes
arqueològiques que has aparegut en el marc de les obres de rehabilitació i millora de l'actual hospital
de referència de les Terres de l'Ebre, el Verge de la Cinta, repercutixen negativament en el normal
desenvolupament del projecte presentat el seu dia pel Departament de Salut de la Generalitat i l'ICS i
que futures restes arqueològiques continuaran condicionant la realització del vigent projecte,  fent
inviable  complir  amb  el  calendari  previst  i  generant  possibles  sobrecostos,  atès  que  el  projecte
d'ampliació de l'Hospital Verge de la Cinta de Tortosa no dona resposta ni cobreix les necessitats en
matèria d'infraestructures i serveis sanitaris que necessita el territori; atès que l'aposta per l'ampliació
de l'Hospital Verge de la Cinta pot hipotecar i condicionar la possibilitat de la construcció d'un nou
hospital universitari de referència a Terres de l'Ebre, proposem al consistori els següents acords: exigir
al Departament de Salut aturar definitivament l'execució de l'actual projecte de remodelació i millora
de l'Hospital Verge de la Cinta i continuar els treballs de recerca per valorar les troballes presents i
futures  que  poden  enriquir  el  nostre  patrimoni  cultural,  troballes  que  condicionen  negativament
l'execució del projecte presentat i aprovat; exigir a la Generalitat dedicar tots els esforços i recursos
previstos  per  a  la  millora  i  rehabilitació  del  Verge  de  la  Cinta  a  la  construcció  del  nou  hospital
universitari de les Terres de l'Ebre, entenent que les inversions o reformes que es puguin fer en el
Verge de la Cinta han de ser els bàsics i mínims per frenar el seu progressiu deteriorament, inversions
i  reformes que no han de condicionar  la  construcció  del  nou hospital;  instar  l'actual  delegat  del
Govern a les Terres de l'Ebre a convocar la taula de diàleg constituïda en l'anterior legislatura a fi de
promoure i afavorir una major consciència territorial d'un projecte d'hospital que ens vincula uns i
altres amb l'objectiu comú de treballar per a la millora en l'assistència sanitària i la salut del territori i
la seva gent; i instar el ple del Consistori a la creació d'una comissió de Treball i Seguiment, a la qual
es van comprometre en el mandat anterior, formada per la representació de la totalitat de les forces
polítiques que el constituïxen, essent l'objectiu bàsic d'aquesta comissió l'adequació i/o recerca d'un
espai adient destinat a la futura ubicació de l'hospital universitari de les Terres de l'Ebre.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Moltes gràcies, senyora Alberich. I en este cas seré jo mateixa, en representació del grup d'Esquerra
Tortosa, la que faré la intervenció i l'argumentari referent a aquesta moció. 

Bé,  parlem del  futur  de  l'Hospital  de  Tortosa,  Verge  de  la  Cinta,  però  també  hem de  parlar  de
necessitats  de  present  i  de  futur.  És  important  destacar  que  tot  i  que  compartim bona  part  de
l'argumentari d'esta moció, no estem d'acord en la seva totalitat, com ara explicaré. Per això vam
demanar poder sotmetre a debat i votar els punts de manera separada. El debat sobre l'hospital fa
anys que està en marxa. Treballem i treballarem per disposar d'un nou hospital universitari digne i
que respongui a les necessitats de la ciutadania i dels professionals que hi treballen, tal com hem
deixat clar en la declaració institucional presentada. No podem ajornar ni retardar més les millores
necessàries.  És  inajornable.  L'ampliació  és  un abans  real  i  imminent  que  donarà  resposta  a  les
necessitats  actuals  i,  a  curt  termini,  inclou  serveis  renovats  i  actualitzats.  En  cap  cas  ha  de
comprometre ni renunciar ni endarrerir ni hipotecar la futura construcció del nou hospital a Tortosa.
Les dues opcions són necessàries i complementàries, i el nostre compromís és treballar en paral·lel
per millorar les instal·lacions actuals i per avançar en la construcció del nou hospital.

Sabem que el nou hospital és un projecte que no serà una realitat a curt termini i els terrenys actuals
encara  no  han  superat  tots  els  tràmits  d'idoneïtat.  Amb  la  màxima responsabilitat  també  estem
treballant amb altres alternatives, és un projecte de territori i per al territori, i tot i que s'ha intentat
obrir un debat al voltant de la seva ubicació, el debat està tancat. Està decidit i el nou hospital es
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construirà, sí o sí a Tortosa. Cal seguir avançant de forma paral·lela i complementària a la remodelació
i ampliació, i el futur nou hospital i, per tant, no fer-ho seria una irresponsabilitat. Apostem pel futur
nou  hospital,  però  la  ciutadania  mereix  uns  equipaments  dignes.  L'hospital  necessita  créixer  i
actualitzar-se.  Els  professionals  necessiten i  mereixen treballar  en condicions dignes per  garantir
l'assistència de qualitat. Captar i retenir talent també requereix treballar en un entorn adequat. Just
avui, la junta facultativa de l'hospital s'hi ha posicionat en este sentit.  Conscients de les troballes
arqueològiques que han sorgit, deixem que els departaments implicats treballin per aconseguir un
projecte d'ampliació compatible i viable. No ens podem permetre renunciar a res. Sents responsables
i congruents, votarem en contra de la moció perquè considerem que necessitem l'ampliació, tot i que
compartim la majoria dels punts proposats a la moció, com he dit a l'inici, i que aquesta ampliació no
ha de condicionar ni frenar la construcció del nou hospital i  que convocar tant la taula des de la
Delegació com la Comissió de Treball per part de l'Ajuntament poden contribuir a la visió de projecte
compartit i territorial, no renunciem a res, ni a l'ampliació ni al nou hospital. Gràcies.

I tot seguit tindrà la paraula a Víctor Grau, portaveu del grup Movem Tortosa - PSC.”

Intervenció del Sr. Grau

Gràcies, alcaldessa, regidores, regidors. Quan parlem de la gestió de les infraestructures sanitàries,
ho  fem  amb  tres  inputs  importants:  actuar  amb  lleialtat  institucional,  rigor  tècnic  i  també
responsabilitat amb el territori. Les decisions precipitades no són adients en termes tan sensibles
com la salut pública. L'ampliació de l'Hospital Verge de la Cinta és part de l'acord d'investidura de la
Generalitat, signat pel PSC amb la resta de forces que li han donat suport. Això garanteix una millora
necessària  de  les  infraestructures  sanitàries  a  les  Terres  de  l'Ebre.  Fer  marxa  enrere  suposaria
incomplir un compromís de govern i generar més incertesa al territori. Actualment, no s'ha publicat
cap informe que indiqui que les obres s'hagin d'aturar, tot i que s'han trobat restes arqueològiques i
es fan estudis pertinents, no s'ha determinat cap afectació irreversible, per ara. Per tant, aturar el
projecte  ara  seria  una  decisió  precipitada  sense  fonamentació  tècnica.  La  Generalitat  manté  el
compromís  de construir  un nou hospital  de  referència  per  a les  Terres  de l'Ebre.  Mentre  aquest
projecte no sigui realitat, no podem desatendre les millores urgents que necessita l'Hospital Verge de
la Cinta. 

La Junta facultativa, com apuntava la meva companya, de l'Hospital Verge de la Cinta, ha defensat
avui mateix que per oferir una assistència de qualitat, comparable amb la resta de la població de
Catalunya, l'ampliació és urgent. L'hospital necessita l'actualització de les seves infraestructures per
poder  atendre  els  pacients  amb condicions  dignes  i  adequades,  i  la  nova  capacitat  quirúrgica  i
tecnològica és imprescindible per millorar el servei a la població. L'ampliació permetrà a curt termini
millorar  la  capacitat  quirúrgica,  augmentar  els  quiròfans,  actualitzar  els  serveis  de  farmàcia,
laboratoris i espais de consulta, i garantir una atenció a l'oncologia amb més espai i un equipament
més bo. Tots aquests aspectes ajuden, per tant,  a alleujar  la saturació actual,  evitar l'anul·lació i
reprogramació  de  cirurgies  i  millorar  la  qualitat  de  l'atenció  pública.  Però  alhora  cal  continuar
treballant  per  la  construcció  d'un  nou  hospital  amb  capacitat  formativa.  Evidentment,  amb
equipaments d'última tecnologia per garantir una assistència de qualitat i amb capacitat per retenir i
atreure professionals sanitaris. Per coherència i responsabilitat, el nostre vot avui serà no a la moció
de paralització, i continuarem, òbviament, com ja hem dit abans, defensant una sanitat pública de
qualitat per a les Terres de l'Ebre. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyor Grau. Té la paraula la senyora Roigé, portaveu de Junts per Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. Ja els avanço que esta moció tampoc comptarà amb el nostre suport perquè suposa
renunciar a una inversió de 31.250.000 euros a Tortosa i al territori. Una inversió que no es pot
perdre  després  del  que  hem lluitat  per  aconseguir-la.  El  2022,  al  nostre  govern  municipal,  vam
aconseguir un doble acord amb el Govern de la Generalitat. D'una banda, executar de forma imminent
l'ampliació de l'hospital i la seva reforma, i de l'altra, la construcció del nou hospital, este compromís,
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per tal  de poder-lo portar a terme i perquè, en este sentit,  l'ampliació de l'hospital no és en cap
moment incompatible amb el fet que hi hagi un nou hospital a Tortosa. Al contrari, cal reivindicar que
s'estigui ampliant l'hospital, s'hi estigui treballant i a la vegada també que es puga fer el nou hospital.
Una inversió que amb el cas de votar aquesta moció, avui es perdria i que no és incompatible, en este
cas, amb complir el compromís adquirit el 2022 pel Govern de la Generalitat i llavors el nostre govern,
de construir el nou hospital. No podem mesclar aturar una inversió necessària que està en marxa
amb la construcció del nou hospital,  perquè el  Verge de la  Cinta necessita aquesta inversió i  no
podem esperar més.

Igual com es fa a la resta del país, s'està actuant i mentre es preveuen uns nous hospitals, també
s'estan reformant els actuals, i a Tortosa no hem de ser menys. Una qüestió que no només defensem
des de Junts per Tortosa, n'han fet referència també els companys portaveus. Avui mateix, la Junta
facultativa de l'Hospital Verge de la Cinta ha fet un comunicat per defensar que es continuï tirant
endavant l'ampliació de l'actual centre, perquè calen millores imminents per garantir un servei de
qualitat per als tortosins, per als ebrencs. En este comunicat detallen que veuen dia a dia com els
pacients pateixen les conseqüències de no disposar d'uns equipaments com necessiten. Asseguren
que no hi ha espais dignes per a pacients amb tractament oncològic a l'Hospital de dia, com s'han
d'anul·lar cirurgies de pacients d'un dia per l'altre perquè apareixen pacients amb cirurgies urgents i
no es disposa de prou quiròfans per operar, o com ells mateixos asseguren i, des de Junts per Tortosa
també ens hi sumem, la millora immediata és imprescindible i l'ampliació de l'Hospital Verge de la
Cinta permetrà també aconseguir-la. Per tant, cal resoldre les situacions generades per les troballes.
Ho hem fet amb moltes obres a Tortosa, perquè és una necessitat.  Ho hem fet a l'edifici  de les
Delegacions, ho hem fet al barri del Castell, ho hem fet a la plaça de la Catedral, per posar exemples
d'obres que vam finalitzar tot preservant el patrimoni i es van trobar restes importants. I ara cal fer el
mateix. Cal seguir lluitant pel nou hospital i avui el que pertocava no era esta moció que ens pot fer
perdre  llençols,  era  el  que  hem  fet  fa  un  moment:  un  acord  per  unanimitat  de  tots  els  grups
municipals per defensar el nou hospital a Tortosa i demanar que sigui una realitat amb la màxima
celeritat  possible.  Per  tant,  el  que planteja  la  moció  només fa que Tortosa hi  perdi,  i  ,  per  tant,
evidentment, el nostre vot serà en contra i celebrem també la responsabilitat de tots els grups perquè
avui aquesta moció només compti amb un vot. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcadessa en funcions

“Gràcies, senyora Roigé. Senyora Alberich, que entenc que vol la paraula.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“En primer lloc, lamentar que la moció no hagi prosperat. Tant la CUP com la Plataforma per un Nou
Hospital creiem que hi ha prou motius per aturar les obres i assumir que el projecte d'ampliació del
Verge  de  la  Cinta  no  és  viable  i  hipoteca  el  futur  d'un  nou  hospital.  Les  troballes  de  restes
arqueològiques, com a mínim, modificaran el projecte inicial, si no és que directament el fan inviable,
cosa que farà que no es compleixin les expectatives que s'havien posat en aquesta ampliació. Perquè
una  cosa  és  el  que  ens  agradaria  i  que  seria  l'òptim,  que  es  realitze  l'ampliació  per  cobrir  les
necessitats imminents del Verge de la Cinta, al mateix temps que s'inicia el projecte d'un nou hospital,
i una altra és la que pot acabar passant, i és el que intentem advertir, que s'ampliï l'actual i el nou es
torni a quedar en un calaix, perquè no seria el primer cop que s'incomplix un acord en este territori.
Continuar apostant i defensant l'ampliació del Verge de la Cinta avui ens sembla que és fruit de no
voler  assumir  els  errors  del  passat.  La  decisió  d'Esquerra,  quan  la  senyora  Lleixà  era  directora
territorial de Salut a Terres de l'Ebre, d'ampliar el Verge de la Cinta, creiem que ens ha portat en este
atzucac on no tenim un nou hospital i on tenim un Verge de la Cinta que està col·lapsat i amb unes
obres aturades.

Entenem la situació que estan vivint les professionals i les usuàries i, de fet, per anar a això, fa anys
que demanem un nou hospital al territori, però creiem humilment que l'ampliació no ho resoldrà, si és
que  és  possible  fer  esta  ampliació.  I  la  situació  que  estem patint  avui  és  fruit  dels  que  tenien
responsabilitats en el seu moment i no van apostar per fer la inversió que necessitava el territori. Això
sí  que és  una irresponsabilitat.  Ara parlen dels  professionals  i  dels  seus usuaris.  Tant  de bo els
haguessin tingut en compte i els haguessin escoltat quan tenien responsabilitats. La meva pregunta
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és si,  finalment,  es demostra inviable el  projecte d'ampliació, si  algú assumirà responsabilitats al
respecte. Tot i que la moció no hagi prosperat, sí que li demanem al govern, i entenc per la seva
intervenció ho faran, que portin a terme els punts tres i quatre de la moció, perquè és important poder
reactivar la taula de diàleg i que es creï esta Comissió Municipal de Seguiment.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Alberich. Algun dels dos grups, entenc que no volen la paraula. Per tant, aquesta
moció quedaria rebutjada, i continuaríem amb l'ordre de dia.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar la proposta amb un vot
a favor, corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1); i dinou vots
en  contra  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  JUNTS  (10),
MT–PSC–CP (6) i ERC–AM (3).

09 – PROPOSTA DEL  GRUP MUNICIPAL  JUNTS  PER TORTOSA–COMPROMÍS  MUNICIPAL  (CM)  PER
DEMANAR L’INCREMENT DE LA PLANTILLA DE LA POLICIA LOCAL.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal de Junts per Tortosa –
Compromís Municipal: 

«Els darrers anys des dels governs de Junts per Tortosa hem considerat una prioritat tenir un cos de
Policia Local fort i amb els recursos humans i materials necessaris per fer front a les necessitats de la
ciutadania.  En els  governs anteriors  s’ha anat  ampliant  progressivament la  plantilla,  dotant-la  de
recursos per fer front a les necessitats que es plantejaven a la ciutat de Tortosa i als cinc pobles del
municipi.

A més d’este increment continuat de la plantilla, també es va dotar el cos d’eines per tal de poder dur
a  terme millor  la  seua feina i  contribuir  a  fer  de Tortosa una  ciutat  més segura.  Al  2018 es  va
incorporar el dron als recursos materials de la Policia Local, una eina més que permetia ser més
eficients en incendis, robatoris, o recerques de desapareguts, entre d’altres. També es van incorporar
vehicles elèctrics a la flota policial, contribuint així a reduir les emissions de CO2.

L’any 2022, i per tal de fer front a nous reptes i incrementar la seguretat als barris de Tortosa, es va
decidir crear el Grup d’Emergències, Reforç i Proximitat (GREP), una unitat integrada per 10 agents,
dedicada a donar suport a la policia de proximitat i que permet enfrontar-se a diferents situacions de
forma més segura,  sobretot en les conductes incíviques i  contra l’increment conjuntural de petits
delictes, com furts, robatoris a vehicles… i abordar estos comportaments que generen malestar a la
ciutadania. 

En els darrers mesos Tortosa està patint un increment de robatoris, baralles al carrer i problemes de
convivència que han incrementat el malestar de la ciutadania, i que ha suposat un augment de la
sensació d'inseguretat als carrers del municipi. 

Fa unes setmanes, la Federació d’Associacions de Veïns de Tortosa va fer públic un comunicat on
demanava  a  l’Ajuntament  de  Tortosa  i  als  cossos  i  forces  de  seguretat  que  prenguin  “mesures
oportunes de manera urgent i  continuada” per a aturar les actuacions violentes i  comportaments
incívics,  després  de  diferents  incidents,  robatoris,  baralles…  que  s’estaven  patint  a  la  ciutat,  i
especialment arrel del greu incident que va provocar un incendi en un establiment del centre històric i
agressions al seu propietari. Estos fets preocupen no només a la població, sinó també als cossos de
seguretat, que disposen de recursos limitats per garantir una cobertura adequada i eficaç.

A més, fa pocs dies es feien públiques també les dades del Ministeri de l’Interior, que deien que en el
darrer trimestre s’havien incrementat a Tortosa els robatoris amb violència i els delictes de lesions.
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Segons les dades municipals que podem trobar al pressupost del 2025, la plantilla de la Policia Local
de Tortosa consta de 63 agents, amb les places dotades pressupostàriament, però actualment només
hi ha 58 efectius actius, 57 si tenim en compte que un d’estos agents fa les funcions de tècnic de
mobilitat. Es tracta, per tant, de 5 places vacants, per a les quals ja es té pressupost i que només
caldria  convocar-les.  Uns  agents  que  permetrien  reforçar  el  cos  policial  i  dedicar  més  recursos
humans, especialment en zones amb un augment significatiu d’incidents o conflictes, com és el cas
del centre històric.

A esta mancança d’efectius, se suma el fet que els treballadors de l'Ajuntament de Tortosa han passat
a una jornada de 35 hores, fet que fa reduir la presència efectiva del nombre d’agents al carrer, que
tampoc se substitueixen en cas de baixes i/o permisos retribuïts.

Per tant, i davant d’estos fets, i tenint present el que exposen les diferents entitats i associacions de
veïns, és evident que la sensació d’inseguretat s’ha incrementat, és palesa entre la ciutadania i cal
prendre mesures per minimitzar-la.

Tot i que les competències en seguretat ciutadana són atribuïbles al Cos dels Mossos d’Esquadra, el
govern  municipal  no  pot  restar  al  marge  i,  per  això,  cal  també  insistir  davant  del  Govern  de  la
Generalitat  per  tal  que actuï   a la  nostra ciutat,  fent una petició formal a la conselleria d’Interior
perquè reforci els recursos i els agents destinats a la ciutat de Tortosa. 

Davant d'esta situació,  i  pel que fa a la Policia  Local  de Tortosa, resulta imprescindible que esta
compti amb tots els recursos necessaris per fer front a esta situació d'inseguretat que pateix la ciutat,
garantint els recursos humans necessaris per a una correcta planificació i desplegament dels serveis
de seguretat i assegurant que totes les àrees del municipi rebin la protecció necessària.

Per tot això, el grup municipal de Junts per Tortosa demana al ple de l’Ajuntament que s’adoptin els
següents ACORDS:

Primer.-  Incrementar el  nombre de places de la  Policia  Local  de Tortosa, prioritzant  la  cobertura
immediata d’almenys les 5 places vacants incloses a la plantilla del pressupost del 2025, mitjançant
els processos corresponents de selecció.

Segon.- Instar el govern municipal a ampliar, amb alguna d’estes 5 places vacants, el Grup de Reforç,
Emergències i Proximitat (GREP) d’acord amb els criteris de la Prefectura.

Tercer.-  Instar  al  Departament  d’Interior  a  incrementar  la  dotació  d’agents  del  Cos  dels  Mossos
d’Esquadra assignats a la cobertura de la ciutat  de Tortosa i els seus cinc pobles.

Quart.- Donar trasllat d’esta moció a la conselleria d’Interior, a la delegació del Govern a les Terres de
l’Ebre, a la Regió Policial de les Terres de l’Ebre, als representants sindicals de la Policia Local de
Tortosa així com a la Federació d’Associacions de Veïns de Tortosa, a les associacions de veïns i a les
entitats i associacions de Tortosa.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“El punt número 9, que és la proposta del grup municipal Junts per Tortosa per demanar l'increment
de la plantilla de la Policia Local. En este cas, té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. En els darrers mesos vivim a Tortosa una situació complexa pel que fa a la seguretat al
municipi. Han succeït robatoris, baralles, fins i tot incidents greus, com és el cas d'un incendi en una
fruiteria del centre històric, i una agressió també al seu propietari. La sensació d'inseguretat és gran, i
ha fet que la gent no se senti segura als carrers, a casa seva, fins i tot, i que no poden descansar
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també en molts casos i això, evidentment, no ho podem permetre. Les darreres dades fetes públiques
pel Ministeri d'Interior apunten a un creixement de robatori amb violència i dels delictes de lesions en
el  darrer  trimestre.  Un  fet  que  agreuja  més  encara  aquesta  sensació  d'inseguretat  que  viu  la
ciutadania i que s'ha fet palesa, entre altres, amb un comunicat de la Federació d'Associacions de
Veïns  de Tortosa on demanava a l'Ajuntament de Tortosa i  als  cossos i  forces de seguretat  que
textualment prenguen mesures oportunes de manera urgent i continuada per aturar les actuacions
violentes i  els comportaments incívics. Els darrers anys,  des de Junts per Tortosa, des del nostre
govern, hem considerat una prioritat tenir un cos de Policia  Local fort i amb els recursos humans i
materials necessaris per fer front a les necessitats de la ciutadania. S'ha anat ampliant la plantilla
progressivament, dotant-la de recursos per fer front a les necessitats que es plantejaven a la ciutat de
Tortosa i els cinc pobles del municipi. A més, des d'este increment de la plantilla, també es va dotar el
cost d'eines per tal de poder dur a terme millor la seva feina i contribuir també a fer de Tortosa una
ciutat  més segura.  El  2018,  es  va  incorporar  el  dron als  recursos materials  que la  Policia  Local
disposava, una eina més que permetia ser més eficient en incendis, en repertoris, en recerca i a més
a més,  va  tindre  molt  d'èxit  també amb algunes  actuacions,  i  també es  van incorporar  vehicles
elèctrics a la flota policial, i es va contribuir també així a reduir les emissions de CO . L'any 2022, per₂
tal de fer front a nous reptes i incrementar la seguretat als barris de Tortosa, es va crear el Grup
d'Emergència, Reforç i Proximitat, el GREP, una unitat integrada per deu agents dedicada a donar
suport  a la  policia  de proximitat  i  que permet  enfrontar-se  a diferents  actuacions de forma més
segura, sobretot amb conductes incíviques i contra l'increment conjuntural de delictes com ara furs,
robatoris, petits delictes o també intervencions a vehicles, i abordar estos comportaments que en
definitiva generen malestar a la ciutadania.

Així, ara, davant la creixent sensació d'inseguretat que afecta la ciutadania de Tortosa, considerem
que s'ha de fer  un pas més i  presentem esta moció en positiu.  I  demanem que es doti  de més
reforços humans la Policia Local. Segons les dades municipals que podem trobar al pressupost del
2025, la plantilla de la Policia Local consta de 63 agents amb les places dotades pressupostàriament,
però actualment només n'hi ha 58 efectius i  són 57, si tenim en compte que un d'ells està fent
funcions de tècnic de mobilitat.  Per tant,  es tractaria que estes cinc places vacants que estan al
pressupost, només caldria convocar-les; uns agents que permetrien reforçar este cos de policial i
dedicar  més recursos humans,  especialment  en zones amb un augment significatiu d'incidents o
conflictes, com és el cas del centre i del centre històric. A esta mancança d'efectius, se suma el fet
que els treballadors de l'Ajuntament de Tortosa, també la Policia Local, han passat a una jornada de
35 hores,  fet  que  fa  reduir  la  presència  efectiva  de  nombre  d'agents  al  carrer  i  que tampoc  se
substitueixen  en  cas  de  baixes  o  permisos  retribuïts.  Tot  i  que  les  competències  en  seguretat
pertanyen al cos dels Mossos d'Esquadra, el Govern no pot restar al marge, i  per això cal també
insistir davant del Govern de la Generalitat per tal que s'actuï a la nostra ciutat fent una petició formal
a la Conselleria d'Interior perquè reforci els recursos i els agents destinats a Tortosa.

Per este motiu presentem esta moció que vol reforçar la seguretat a Tortosa, que demana al govern
municipal incrementar el nombre de places de policia local, tot prioritzant en un primer moment esta
cobertura immediata d'almenys estes cinc places vacants incloses a la plantilla del pressupost, que
no suposaria fer cap modificació, mitjançant, evidentment, els corresponents processos de selecció. I,
en segon lloc, instem el govern municipal ampliar en alguna d'estes cinc places vacants el grup del
GREP, el Grup de Reforç, Emergències i Proximitat, també d'acord amb la Prefectura. I, en tercer lloc,
instàvem el Departament d'Interior a incrementar la dotació, en este cas d'agents del cos de Mossos
d'Esquadra, assignats a la cobertura de la ciutat de Tortosa i dels cinc pobles. Per tant, és una moció
en positiu que el que pretén és millorar la seguretat a Tortosa, que és absolutament viable i es pot
aplicar a partir del dia següent i que ens permetrà també afrontar nous reptes com a ciutat i també
als cinc pobles de municipi.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Roigé. Té la paraula la senyora Alberich, portaveu de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. La CUP, com crec que no sorprendrà ningú, votarem en contra d'esta moció i del model de
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seguretat  que  defensa  i  proposa  Junts.  La  moció  parteix  d'una  manipulació  de  les  dades.
Efectivament,  hi  ha  hagut  un  increment  d'alguns  tipus  de  delicte  en  l'últim  trimestre  del  2024,
publicat  pel  Ministeri  d'Interior,  però  tant  les  dades  del  Ministeri  com  les  de  la  Policia  Local
coincideixen en el fet que hi ha una disminució dels delictes respecte al 2023. Per tant, tal com ja els
ho vaig dir al ple anterior, l'afirmació que Tortosa avui és més insegura que mai és una mentida. Una
mentida  que  no  es  cansen  de  repetir  per  una  estratègia  electoralista,  malgrat  que  alimenta  la
sensació d'inseguretat de la ciutadania i la criminalització de determinats barris i col·lectius. Amb això
la  CUP  estem  negant  o  evitant  abordar  l'augment  de  la  percepció  d'inseguretat  per  part  de  la
ciutadania els conflictes de convivència o la delinqüència? Doncs no. Però el que passa és que no
creiem en la seva recepta. De fet, malgrat setze anys de governs convergents, on s'ha apostat, com
explica la moció, per reforçar i dotar de recursos la Policia Local, la taxa de delinqüència no ha patit
una reducció significativa ni els conflictes han desaparegut, perquè no existeix una correlació directa
entre l'increment dels cossos policials o estratègies punitives i la reducció de la delinqüència, perquè
no podem combatre i reduir el tipus de delinqüència que assenyalen sense tindre en consideració les
seves  causes,  malgrat  que  avui  sigui  més  fàcil  proposar  increments  d'efectius  dels  cossos  de
seguretat  que no pas debatre  sobre  polítiques socials,  laborals  o d'habitatge.  Polítiques que són
preventives i dibuixen la ciutat a la qual volem aspirar en un futur. Perquè si parlem de seguretat,
haurem de tenir un debat seriós sobre què és la seguretat ciutadana, i quins elements contribuïxen a
garantir-la. Reduir-la al model policial i  a l'ordenança de civisme ens aboca directament al fracàs,
perquè ofereix una resposta molt simple a problemàtiques molt complexes i multifactorials. Perquè
una ciutat o barris més segurs són barris on la gent es coneix i interactua i no es tem entre ells, on la
precarietat,  l'emergència  habitacional i  l'exclusió  no  formen  part  de  la  normalitat  de  la  vida
quotidiana,  on des de les institucions entenem la construcció del  civisme com la construcció del
concepte de ciutadà conscient dels seus drets i dels seus deures, perquè en forma part i s'estima la
seva comunitat. I això, ho vulguem acceptar o no, no ho aconseguirem amb més policia. Per això el
nostre vot serà en contra.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

Gràcies, senyora Alberich. I qui tot seguit tindrà la paraula és la senyora Caballé, en representació
d'Esquerra Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies, alcaldessa; regidores, regidors. Avui ens trobem per debatre una moció presentada pel grup
de Junts per incrementar la plantilla de la Policia Local. Vull deixar clara la prioritat de l'actual govern
en matèria de seguretat pública, que va més enllà de posar més policia local als carrers. També cal
implementar polítiques integradores inclusives i que fomenten la convivència i la seguretat ciutadana.
És cert  que les  dades del  Ministeri  de l'Interior  fan referència a un augment en alguns tipus de
delictes durant els mesos d'estiu del 24. Però vostès ometen que també es reflecteix una reducció
lleu de la criminalitat convencional, comparant amb anys anteriors, parlant d'estabilitat global amb
disminucions importants d'alguns delictes. A nivell local, les dades actualitzades del cos de Mossos
Esquadra i de la nostra Policia Local mostren una lleugera disminució dels índexs delictius, tot i que
som plenament conscients de la importància de continuar treballant en este àmbit. Des del govern,
hem emprès, i ho vam anunciar el gener, mesures per reforçar la seguretat, com augment d'efectius i
més recursos tècnics, dron, un parell de nous vehicles, la creació de plaça de sotsinspectors, i també
la personació en el cas de multireincidència, cosa que en el mandat anterior no van fer.

En aquesta moció demanen uns acords que no caldria, perquè ja els estem fent. M'explico. Estem
duent a terme processos de selecció per cobrir les places buides i reforçar els equip existents. Segons
les  nostres  dades  actualitzades  de  62  agents  de  plantilla,  tenim  59  efectius,  per  tant,  anem
augmentant.  Si  mirem dades de l'anterior  mandat,  des de l'any 2020, la plantilla  es va mantenir
estable amb 57 efectius que cobrien les places interines de les jubilacions. Demanen que alguna de
les places reforci el Grup de Reforç, Emergències i Proximitat. Les places aniran allí on, per criteris
tècnics, l'inspector consideri, només faltaria. Per cert, és un grup que reclamava, des de fa ja temps,
millores de les condicions laborals i que vostès no les van considerar. Ara sembla que volen defensar
les seues condicions laborals i l'actual govern ja ho està fent. Sobre el fet d'instar el Departament
d'Interior, d'incrementar la dotació d'agents locals i dels Mossos d'Esquadra assignats a la ciutat i els
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seus pobles també arriba tard. Ja està demanat i fa dies. No es preocupi, que parlem amb tothom:
Departament d'Interior, Policia Local, Federació i Associacions de Veïns. Sense fer soroll, treballem i
més del que vostès es pensa. Per concloure, volem reiterar el nostre compromís amb la seguretat i la
convivència  ciutadana,  treballant  de  manera  coordinada  amb  tots  els  actors  implicats,  amb
responsabilitat i coherència amb les accions que ja estem fent. I insistir en això: accions punitives no
són les úniques a fer per transmetre la sensació de seguretat a la ciutadania. Votarem a favor de
mesures que contribueixin a millorar la qualitat de vida dels nostres veïns i veïnes, més accions i
menys gesticulacions i menys alarma social. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Caballé. I ara té la paraula el senyor Grau, portaveu de Movem Tortosa – PSC.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcaldessa; regidores, regidors. La seguretat ciutadana és una prioritat fonamental per a
aquest govern. La nostra responsabilitat és garantir que els ciutadans de Tortosa visquin en un entorn
segur, i per això és crucial que la Policia Local compti amb els recursos humans i materials necessaris
per poder dur a terme la seva tasca. Actualment, la Policia Local de Tortosa compta amb la següent
estructura: un inspector, un sotsinspector, quatre sergents, nou caporals, 47 agents. En total, de les
62 places existents, un total de 59 efectius actius. Per tant, i a més a més, també existeix la previsió
de crear  les  places necessàries  per  reforçar  l'equip existent  i  també atendre les  baixes  que són
previsibles. Aquesta estructura de personal demostra la voluntat de garantir una presència contínua i
eficaç dels efectius al carrer. És fonamental cobrir les places vacants per mantenir una cobertura
adequada. La Policia  Local,  juntament amb altres servidors públics d'àmbit  social,  és el  cos més
proper a la ciutadania. Són els primers a estar en contacte amb els veïns i les veïnes, la seva feina és
imprescindible per garantir, entre altres mesures, la seguretat a tots els barris de la ciutat. Altrament,
la coordinació entre la Policia Local i els Mossos d'Esquadra és també imprescindible per garantir una
resposta eficaç als reptes de seguretat que afronta Tortosa. Una coordinació estreta entre els cossos
de seguretat ens permet actuar de manera eficaç davant de qualsevol situació d'emergència, conflicte
urbà o situacions de perill,  en col·laboració també amb les Associacions de Veïns del municipi de
Tortosa. La seguretat no és només una qüestió de nombres, sinó també de coordinació i de tenir els
recursos adequats per actuar amb rapidesa i eficàcia. Altrament, som conscients que cal treballar de
forma comunitària  i  social  per  resoldre  situacions que poden acabar  en dinàmiques incíviques o
delictives.  Cal  treballar  de  forma preventiva  perquè  la  convivència  social  és  també  una  eina  de
seguretat ciutadana. Per tot això, votarem a favor d'aquesta moció perquè volem una policia local que
tingui els efectius necessaris i on la coordinació amb els Mossos d'Esquadra i les Associacions de
Veïns siguin la clau per garantir la seguretat i també la tranquil·litat dels nostres ciutadans.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyor Grau. No sé si vol la paraula, senyora Roigé?”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Sí, en tot cas gràcies. Entenc que…, no m'ha quedat clar el posicionament d'Esquerra Republicana,
però que entenc que és a favor i, per tant, agrair que es voti a favor d'esta moció, que com he dit, es
presentava en positiu, Esquerra Republicana i els grups del PSC - Movem perquè en definitiva el que
pretén és millorar la situació de la ciutat i la situació de seguretat. Sí que voldria fer referència a coses
que han comentat. En primer lloc, la senyora Alberich, dir-li  que mai serà el seu model el nostre
model, mai, evidentment, compartirem el model de la CUP, ni vostè compartirà el nostre, i, per tant,
no crec que haguéssim d'aprofundir amb això, però que sí que en tot cas dir-li que aquesta falta de
seguretat,  aquesta sensació d'inseguretat,  no la  dic només jo sinó que la  comparteixen totes les
Associacions de Veïns de Tortosa, i això no havia passat mai. Amb el cas de la plantilla, que han fet
referència dient que durant els últims anys no s'havia incrementat, només vull fer un apunt també. El
2007, quan va entrar el nostre govern, hi havia 45 agents i ara es va incrementar el primer mandat de
45 a 60.
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I a més a més, reiterar que la Federació d'Associacions de Veïns ho ha demanat també. En tot cas
també  recordar  que  a  l'anterior  mandat,  el  senyor  Jordan reclamava  també  que  hi  hagués  més
seguretat i no teníem en aquell moment la situació que hi ha ara, ni la Federació havia demanat res
de tot això. Pel que fa a la situació, també, de la falta d'agents, perquè s'ha fet referència que tenim
els mateixos que l'anterior mandat, aquí cal afegir al fet de les 35 hores. Això fa que ara hi hagi 5. 800
hores menys de policia al carrer i això equival a quatre agents més. I, per tant, això són quatre agents
menys que els que teníem l'últim any meu com a alcaldessa. I, per tant, això és evident que també és
necessari el dia d'avui. En tot cas, també pel que fa al dron i als mitjans que s'han habilitat, dir que els
drons els vam comprar el 2018, després se'n van afegir tres més. Per tant, celebrem que n'hagin
continuat adquirint. La figura dels sotsinspectors, estem totalment d'acord. De fet, n'havíem tingut i
calia també tornar-ne a tindre, però en este cas és una promoció interna, no és un agent més. Els
vehicles que se substitueixen, en substitueixen dos que eren de rènting, per tant, no hi ha ampliació
de flota, i l'altre és el mesurador de patinets, que acaba d'existir fa poc temps, per tant, tampoc es
podria preveure. I en tot cas també dir-los que, pel que fa als complements del GREP, és una cosa que
vam deixar iniciada i que després d'un any i mig encara no l'han feta. Per tant, no devia ser tan fàcil.
Si en un any i mig no l'han deixat ni finalitzada ni han estat tampoc capaços d'acabar-la. Però en tot
cas esperem que finalitzi bé i que durant aquest any ja sigui una realitat. I també, a la senyora Caballé
dir-li que el mateix text ja fica que és d'acord amb la Prefectura. És evident que és la Prefectura qui
haurà de decidir quins són els agents i on es destinen cada un dels agents. Per tant, agraeixo que
avui es voti aquesta moció. Esta moció de Junts per Tortosa, que com he dit, és en positiu i que el que
demana és, de fet, complir amb el que diu també el pressupost i ampliar la plantilla de la Policia Local
de forma immediata. Perquè la seguretat ens preocupa i ens preocupa molt i, per tant, és necessari
que també puguem tots plegats treballar per una Tortosa més segura i fer que la gent també se senti
més segura i  aquesta situació d'inseguretat que es viu el  dia d'avui  als  carrers i  que també ens
transmeten els veïns i veïnes, i especialment les associacions, siguen una realitat que poguéssim fer-
hi front.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Roigé. La senyora Alberich em demana la paraula.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Sí, bé, jo no renuncio a tindre debats polítics ni ideològics en este ple. No és el mateix percepció de
seguretat, índex de seguretat, perquè evidentment que ens preocupa que la percepció d'inseguretat
hagi augmentat i més quan aquesta percepció d'inseguretat no està avalada per les dades, perquè
des de les esquerres, evidentment, que entenem la seguretat com un dret i una necessitat de les
persones, però entenem que la seguretat va més enllà de models policials, d'ordenances de civisme,
que són al final les úniques propostes que plantegen vostès i que, a més, s'ha evidenciat que són un
fracàs. Perquè tenim un problema, si les polítiques públiques s'orienten prioritàriament a respondre a
les demandes de seguretat d'una població atemorida i alentada per la dreta reaccionària que, a més,
ha perdut la capacitat d'imaginar formes de resolució de conflictes que no passen per propostes que
cada vegada són més autoritàries. Mentrestant, renunciem a desactivar els conflictes que es troben a
l'origen de les diferents manifestacions de delinqüència. Perquè si volem una ciutat més segura, tant
sí  o sí caldrà combatre la pobresa, combatre l'exclusió social, apostar per polítiques comunitàries i
estratègies mediadores. I confrontar els discursos racistes i aporofòbics.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Alberich. Algú dels altres? D'acord. Un moment, ara. Té la paraula senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Sí, per tancar la moció presentada per nosaltres, en tot cas, i per finalitzar, no renunciem a tindre
cap diàleg ni cap debat amb vostès. Evidentment que no, nosaltres debatem i parlem amb tothom,
cosa que de vegades vostès no fan. Però sí que li he dit, i no li he dit que no tingués diàlegs, sinó que
li he dit és que no compartim el seu model ni el compartirem mai. Evidentment, que segurament vostè

-  Pàg. 30 / 46 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

no comparteix el nostre. I, per tant, és l'únic que li he dit, però en tot cas, avui, la representant de la
CUP es torna a quedar sola. Per tant, potser la que va desencaminada és vostè i  no la resta. En
referència a la moció, ja per finalitzar, dic que celebro que avui es pugui aprovar aquesta moció amb
tots els vots a favor, i només amb un vot en contra, que el que permet és que Tortosa pugui fer un pas
més per tal de resoldre aquesta situació d'inseguretat i que, per tant, s'amplia la Policia, se li doti
també de més recursos i que és necessari també per tal que Tortosa sigui una ciutat més segura i no
ens trobem amb la situació que ens trobem el dia d'avui. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Bé, gràcies. Per tant, i vist el sentit del vot de tots els grups,  quedaria aprovada aquesta moció. I
evidentment, sí que vull afegir, per tancar-la, que la percepció de seguretat, evidentment, és un tema
que ens ocupa, perquè la seguretat va també amb moltes més coses de ficar més policia als carrers,
ho tenim molt clar des del govern, ho treballem i ho continuarem treballant per fer que Tortosa sigui
una ciutat més segura, però també que la percepció de la nostra ciutadania sigui esta. I, per tant,
també tenim el  deure i  la  responsabilitat,  tots els  grups polítics que estem aquí  d'evitar  l'alarma
social.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou
vots  a  favor,  que  suposa  la  majoria  absoluta  del  nombre  legal  dels  membres  de  la  corporació,
corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10), MT–PSC–CP (6) i
ERC–AM (3);  i  un vot  en contra  corresponent al  membre de la  corporació del  grup municipal  de
CUP–AMUNT (1).

10 –  PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  JUNTS PER TORTOSA–COMPROMÍS MUNICIPAL  (CM)  PER
SEGUIR REDUINT L’ENDEUTAMENT DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal de Junts per Tortosa –
Compromís Municipal: 

«L’article 48 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text de la Llei
Reguladora de les Hisendes Locals regula els termes en què les entitats locals, els seus organismes
autònoms i els ens i societats mercantils dependents poden concertar operacions de crèdit en totes
les modalitats.

La manera habitual d’endeutament dels ens locals és mitjançant la contractació de préstecs o crèdits
que es classifiquen principalment en funció del període en què es formalitzen: a llarg termini, per un
període superior a 1 any, destinats a finançar inversions i a curt termini, operacions formalitzades per
un període inferior a 12 mesos per cobrir mancances temporals de tresoreria. 

L’article 166 TRLHL indica que al pressupost general s’uniran com annexes la situació del deute, el
detall d’operacions de crèdit pendents de reemborsament al començament de l’exercici, les noves
operacions previstes  i  el  volum d’endeutament al  tancament de l’exercici  econòmic,  així  com les
amortitzacions que es prevegin realitzar durant el mateix exercici.

El Pressupost de l’Ajuntament de Tortosa per al 2025, que avui encara no està en vigor, no contempla
cap amortització extraordinària. És a dir, només incorpora la reducció de l’endeutament signada al
moment de concertar els préstecs. 

Des de Junts per Tortosa sempre hem treballat i aconseguit que els nostres governs acabin el mandat
amb menys  endeutament  que  el  que  es  van trobar.  És  un dels  compromisos  que assolim en  la
ciutadania,  reduir  l’endeutament  i  sanejar  les  finances  de  l’Ajuntament  per  poder  destinar  els
recursos a la millora de la ciutat i no a pagar interessos. 

Els darrers 16 anys vam aconseguir una reducció neta de l’endeutament de més de 16,5 MEUR. Tot i
contractar nous préstecs, necessaris en una administració per poder dur a terme inversions, cada any
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dúiem a terme amortitzacions voluntàries d’endeutament que permetien disminuir l’endeutament tots
els mandats. I això ho hem destinant una part del romanent de tresoreria, és a dir, dels recursos
sobrants a final d’any, per reduir l’endeutament més enllà del previst ordinàriament. El passat mandat
es van contractar  préstecs  nous per  valor  de 15 MEUR, però  es van amortitzar  quasi  20 MEUR,
aconseguint  així  una reducció neta de  5.386.017,93 euros,  el  que suposa una reducció de 1,35
milions  d’euros  l’any.  A  més,  també  dúiem  a  terme  operacions  financeres  per  reduir  els  tipus
d’interès.

Esta reducció de l’endeutament es va assolir en una reducció, en termes reals, de la pressió fiscal,
fruït de la política de reducció i congelació d’impostos que es va dur a terme durant els darrers 16
anys.

L’última dada pública de l’Ajuntament de Tortosa, del setembre del 2024, situa l’endeutament de
l’ens en 28,3 MEUR, encara molt elevat. És per això que continua sent necessari destinar recursos a
la reducció de l’endeutament i el nostre grup treballarem perquè així sigui.

La pujada d’impostos de l’any passat duta a terme pel govern tripartit, que es consolida enguany i que
ha estat la més descomunal i la més gran de la història, dota a l’Ajuntament de més recursos per dur
a terme amortitzacions voluntàries, més enllà de les quotes d’amortització previstes mensualment en
els quadres d’amortització de cada operació.

Per tot això, el grup municipal de Junts per Tortosa demana al ple de l’Ajuntament que s’adoptin els
següents ACORDS:

Primer.-  Destinar  part  del  romanent  de  tresoreria  del  2024  a  l’amortització  anticipada  de
l’endeutament de l’Ajuntament de Tortosa.

Segon.-  Continuar amb les polítiques de reducció de l’endeutament dutes a terme els darrers anys,
que han permès disminuir progressivament l’endeutament de l’Ajuntament de Tortosa.

Tercer.- Instar el govern municipal a reduir en almenys 5 milions d’euros l’endeutament durant l’actual
mandat, el mateix que es va amortitzar durant el mandat anterior.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Dit això, continuem en el desè punt de l'ordre del dia, que és la moció que es fa a proposta del grup
municipal de Junts per Tortosa, per seguir reduint l'endeutament de l'Ajuntament de Tortosa. Té la
paraula el senyor Ologaray.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies; regidores, regidors. La llei  d'Hisendes locals regula els termes en què les entitats locals
poden  concertar  operacions  de  crèdit.  La  manera  habitual  d'endeutament  dels  ens  locals  és
mitjançant  la  contractació  de  préstecs  que  es  classifiquen  en  funció  del  període  en  què  es
formalitzen. Poden ser a llarg termini, destinats, per exemple, a finançar inversions, o a curt termini
per  cobrir  mancances  temporals  de  tresoreria.  Al  Pressupost  General  de  l'Ajuntament  hi  figuren
annexos el detall d'operacions de crèdit, el començament de l'exercici, les noves operacions previstes
i el volum d'endeutament, així com les amortitzacions que es preveuen al llarg del mateix exercici.
Reduir l'endeutament i  mantenir sanejades les finances municipals és una prioritat per a naltros.
Sempre que Junts per Tortosa hem estat al capdavant del govern municipal, hem tancat el mandat
amb menys endeutament del que ens vam trobar. En els darrers setze anys vam aconseguir una
reducció neta de l'endeutament de més de 16,5 milions d'euros. Tot i contractar nous préstecs, dúiem
a terme amortitzacions voluntàries per disminuir l'endeutament tots els mandats. El mandat passat,
els anys de més inversió pública als carrers de Tortosa, es van contractar préstecs nous per valor de
15 milions d'euros, que va permetre, entre d'altres, poder dur a terme grans projectes de ciutat, però
es van amortitzar també més de 20 milions d'euros, i es va aconseguir d'esta manera una reducció
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neta de 5.386.017,93 euros, cosa que suposaria de mitjana 1,35 milions d'euros de reducció a l'any.
I això ho fèiem destinant una part del romanent de tresoreria, és a dir, una part dels estalvis a final
d'any, per reduir l'endeutament més enllà del previst ordinàriament. A més, també duem a terme
operacions financeres per reduir els tipus d'interès i així pagar menys interessos. Amb esta reducció
de l'endeutament es va assolint una reducció de la pressió fiscal, fruit d'esta política de reducció i
congelació dels impostos que van dur a terme els governs de Junts per Tortosa. L'última dada pública
de l'Ajuntament de Tortosa, del setembre del 2024, situa l'endeutament de l'ens en 28,3 milions
d'euros i una ràtio d'endeutament del 81,6%, que és, encara ara, molt elevat. L'any passat, el govern
municipal va concertar dos nous préstecs d'un total de 3,14 milions d'euros, i per al 2025, es preveu
endeutar amb 4 milions d'euros més. Per tant, si amortitzen 4,3 milions d'euros, que és la quantitat
que estan obligats  a amortitzar,  però  si  s'endeuten en 4 milions d'euros,  només estaran reduint
l'endeutament en 0,3 milions, que considerem que és del tot insuficient, perquè el pressupost de
l'Ajuntament de Tortosa, per al 2025, que el dia d'avui,  3 de febrer, encara no està en vigor, no
contempla cap amortització extraordinària de l'endeutament. És a dir, només inclou aquella reducció
que es va signar al moment de concertar els préstecs. La pujada d'impostos de l'any passat, duta a
terme pel govern tripartit, que es consolida enguany i que ha estat la més descomunal i la més gran
de la història, dota l'Ajuntament de més recursos que mai. Entre el 2024 i el 2025, els tortosins
hauran  destinat  dos  milions  d'euros  a  pagar  interessos.  És  una  quantitat  que  entenem  que  és
elevadíssima i que cal poder reduir, i la manera de fer-ho és dur a terme, com hem dit, amortitzacions
voluntàries. I ara què és el que demanem Junts per Tortosa? Junts per Tortosa, el que demanem és
destinar part del romanent de tresoreria del 2024, és a dir, estos estalvis que s'han generat al llarg de
l'any passat, segurament perquè hi ha algun projecte que no s'ha executat, a l'amortització anticipada
de l'endeutament. Perquè mos entengui tothom, el que demanem és allò que fan moltes famílies.
Moltes famílies que tenen una hipoteca, a final d'any, amb els recursos que han aconseguit estalviar,
en destinen una part a amortitzar l'endeutament. I d'esta manera saben que l'any següent i que al
llarg  de tota  la  hipoteca acabaran pagant  menys diners  i  s'estalviaran d'esta  manera interessos.
També el que demanem és que es continuïn les polítiques de reducció de l'endeutament dels darrers
anys. Instem el govern municipal a poder reduir en almenys 5 milions d'euros l'endeutament durant el
mandat actual, el mateix que es va amortitzar durant l'any anterior. Com veuen, és una proposta en
positiu que va en la línia de deixar un Ajuntament millor per a les generacions futures, que pensa en
el futur i esperem que també pugui comptar amb el seu suport. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Bé, moltes gràcies, senyor Ologaray. I ara té la paraula la senyora Alberich.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. La CUP votarem en contra també d'esta moció. De fet, quan vostès governaven, sempre vam
qüestionar les amortitzacions extraordinàries de crèdit, perquè implica treure capacitat econòmica a
l'Ajuntament  per  fer  polítiques  i  accions,  i  donar  els  diners  als  bancs.  La  CUP i  Junts  tenim un
concepte diferent d'allò  que implica ser bons gestors,  i  ens sembla  bastant  incompatible la  seva
aposta  per  la  reducció  d'impostos  i  l'amortització  de  deute  amb  poder  implementar  polítiques
públiques, ja que el resultat d'això és disminuir els recursos amb els quals podem comptar i renunciar
a la capacitat redistributiva que pot tindre un ajuntament. En aquest sentit, la CUP apostem, com hem
dit, a destinar part del romanent de tresoreria a polítiques públiques i no pas amortitzar el deute. Per
això hi votarem en contra.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Moltes  gràcies,  senyora  Alberich.  I  tot  seguit  té  la  paraula  la  senyora  Viña  en  representació
d'Esquerra Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcaldessa; regidores, regidors, bona tarda. Com sempre, senyor Ologaray, agraïm les seues
explicacions tan interessants sobre la  llei  d'Hisendes locals,  segur que ens seran molt  profitoses.
També és molt interessant i segurament molt respectable que els governs anteriors hagin fet el que
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haguessin decidit que havien de fer quan governaven, per tant, perfecte, ja ho hem escoltat i ens
sembla molt interessant. 

Dit això, ho hem explicat moltes vegades i és evident que no ho hem fet prou. Per tant, hi haurem de
tornar. Fa un any i  mig, la situació econòmica global era molt complexa, no només a Tortosa, en
general, hi havia un increment del preu de l'energia, els costos salarials, els interessos bancaris, vostè
ho  ha  dit  també,  per  posar-ne  uns  exemples.  I  ens  vam  trobar,  primer,  amb  uns  pressupostos
prorrogats perquè hi havia una incapacitat manifesta del govern anterior d'haver pogut acordar en
una majoria suficient uns pressupostos per fer funcionar la ciutat. I ens vam trobar també amb la
incapacitat del govern anterior a l'hora de complir amb l'obligació d'adaptar la normativa pel que fa a
la  recollida  de residus,  per  exemple.  Van  prioritzar  els  resultats  electorals  al  sentit  comú d'anar
adaptant progressivament la taxa de recollida de brossa en el temps. Avui com estem? Avui estem
davant una gestió responsable que ens ha permès racionalitzar la despesa, congelar els impostos,
aprovant uns pressupostos consensuats, expansius i  que posen a la ciutadania al centre; amb la
inversió pública en habitatge més gran que s'ha  fet  mai  a Tortosa,  que destinen més d'un milió
d'euros a les millores en l'espai públic, que actua als carrers, als camins, També per primer cop amb
una inversió al polígon industrial Baix Ebre, i que aposta per les millores als centres educatius i als
edificis municipals, que déu-n'hi-do com ens els hem trobat, perquè després d'anys de fer-ho tot molt
bé, allí no s'hi havia fet res de res. Uns pressupostos que recuperen els Bons Tortosa que havien
desaparegut de la pròrroga del pressupost del 2023, que aposten per l'esport amb el Centre Esportiu i
Social de l'edifici dels Josepets, o amb la cobertura de les pistes esportives del costat del Pavelló del
Temple; que invertixen en la recuperació de les muralles o en la millora de l'auditori Felip Pedrell.

Un govern que està fent polítiques per poder millorar la gestió dels residus, per exemple, desplegant
la  recollida  porta  a  porta,  o  fent  polítiques d'eficiència  energètica  en la  implantació  de sistemes
fotovoltaics  i  sistemes  de  climatització  eficients  per  als  diferents  edificis  municipals,  i  que  ens
permetran també reduir  el  cost  de l'energia.  Tot  això li  he  dit  de manera responsable i  racional,
reduint  cada any l'endeutament i  tancant  l'any 2024 amb un període mitjà  de pagament que es
manté semblant en l'àmbit de l'Ajuntament, aproximadament, en 15 dies, i que globalment, gràcies a
les millores en la gestió que s'han fet a la Clínica i a l'Hospital de la Santa Creu, tancarà en 17,26 dies
de període mitjà de pagament. Per acabar, no em vull estendre més perquè ja arribo al final i, per
tant, ja crec que li he fet una pinzellada de com anem, també perquè ens entengui tothom, este
govern gestiona i  gestionarà  l'endeutament de manera responsable,  i  d'acord  amb el  criteri  més
beneficiós per als tortosins i per a les tortosines. Quan sabrem quin romanent de tresoreria tenim,
decidirem el que fem. Per tant, votarem en contra d'esta moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyora Viña. I tot seguit té la paraula el senyor Grau, portaveu del grup Movem Tortosa -
PSC.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcaldessa; regidores, regidors. Entenem la importància i la preocupació de gestionar de
manera responsable  els  recursos públics  i  reduir  l'endeutament.  Però  també cal  recordar  que la
responsabilitat del govern és garantir un equilibri entre la reducció del deute i també la possibilitat
d'invertir en millores per a Tortosa. El govern municipal té la potestat de decidir el model de gestió
econòmica que creu més adient per les necessitats de Tortosa. Si bé la reducció del deute és un
objectiu legítim, no es pot convertir en un fre per a les inversions necessàries per al futur de Tortosa.
El govern ha apostat per una sèrie d'inversions que milloren la ciutat i que aporten valor a la qualitat
de  vida  dels  ciutadans  de  Tortosa.  La  senyora  Viña  ja  n'ha  fet  esment  d'algunes  d'elles,  però
m'agradaria insistir en aquelles inversions que són cabdals, com ara la construcció de pisos nous del
nucli antic, la rehabilitació d'habitatge públic, la creació d'espais d'oci local amb terrasses orientades
al riu per a tots els ciutadans, o també la millora dels centres educatius, l'ampliació de la xarxa de
carrils  bici,  o  també  la  cobertura  de  les  pistes  esportives  del  Temple.  Aquestes  inversions  són
essencials  per  al  futur  de la  ciutat,  perquè contribueixen no només al  creixement econòmic sinó
també a la millora dels serveis per a la ciutadania.
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Destinar els recursos sobrants a l'amortització anticipada del deute sense tenir en compte aquestes
necessitats  podria  significar  perdre  una oportunitat  molt  gran per  fer  de Tortosa una ciutat  més
moderna i accessible. Així mateix, hem de destacar que l'objectiu de reduir l'endeutament, com es
proposa en aquesta moció, pot ser una mesura que limiti  altres possibles actuacions i  inversions
futures. Cal recordar que el romanent de tresoreria també pot ser destinat a projectes que beneficien
directament la ciutat i la seva gent. En definitiva, aquesta moció no s'ajusta a la gestió equilibrada i
responsable que considerem necessària per a Tortosa. És important continuar treballant per reduir el
deute, però també, i encara més, fer créixer la nostra ciutat i millorar la vida dels tortosins i de les
tortosines. Per això no podem donar suport a aquesta moció en els termes que es presenta. El nostre
vot, en aquest sentit, serà contrari. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Gràcies, senyor Grau. Entenc que senyor Ologaray vol la paraula.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Bé, sí, en tot cas per tancar la moció, evidentment. Primer que res, lamentar el vot en contra de la
resta de grups, i em permetran també fer una diferenciació, agrair al regidor del PSC el seu to, que ha
canviat molt respecte a altres plenaris, i lamentar el to paternalista de la senyora Maria Jesús Viña.
Aquí no venim a donar lliçons a ningú, venim a defensar aquelles idees en les que creiem i crec que,
evidentment, el que vostè a dit ha estat fora de lloc, però segur que la ciutadania ho podrà valorar.
Avui esta moció anava en la voluntat de deixar un ajuntament millor per a les futures generacions,
anava  de  deixar  un  ajuntament  menys  endeutat.  I  vostès,  malauradament,  no  aposten  per  això
perquè és  evident  que  han deixat  aparcada la  gestió  econòmica.  I  anem a parlar-ne.  La  pujada
d'impostos, la més gran de la història del govern tripartit,  és evident que no és una mesura molt
responsable, tot i que la senyora Viña així ho deia, perquè aquesta pujada d'impostos no ha anat
acompanyada de grans transformacions a Tortosa.  No hem pogut  veure  tots aquests recursos al
carrer. Al final, és evident que aquests recursos s'han fet servir per incrementar la despesa corrent.
També l'endarreriment del pagament a proveïdors, vostès diuen que ara els reduïxen, però és que els
reduïxen perquè vostès l'havien augmentat, el període mitjà de pagament a proveïdors. Està donant
les dades molt bones, entren vostès a governar, el tripliquen i a partir d'ara l'han reduït una mica. Sí,
home, està molt bé, però és que han de partir d'aquella gestió que vostès han fet. Després parlen de
bona gestió econòmica. Home, que després de setze anys es tanquin en negatiu l'Hospital de la Santa
Creu de Jesús l'any passat, enguany, la previsió és que es torni a tancar en negatiu. Però és que, a
més a més, per primera vegada a la història també es tancarà en negatiu la Clínica Terres de l'Ebre,
evidentment, bona, bona gestió, a mi em permetrà, però el nostre grup, almenys, no ho considerem
així. I ara que els proposem una moció per continuar amb la reducció de l'endeutament, per deixar,
com diem, un ajuntament millor per a les generacions que vindran, doncs vostès voten que no. És que
no havíem ficat ni quina quantitat. Enteníem que això era una decisió del govern, però vostès no volen
destinar una part del romanent a amortitzar l'endeutament. 

Per tant, crec que ja està. És evident. Del 1999 al 2007, que va governar el tripartit, increment de
l'endeutament en 17,6 milions d'euros. Del 2007 al 2023, que van governar els governs de Junts per
Tortosa, vam reduir l'endeutament en 16,5 milions d'euros. I esta és la realitat. I  a vostès no els
agradarà i diran que fan molta inversió, però és que això al carrer no es veu. I miri, els faré una altra
comparació. Vostès són com aquell habitatge que en comptes d'endeutar-se més perquè ve un fill i
han de fer obres a l'habitació, vostès el que fan és endeutar-se per canviar la tele. I realment això no
és el que s'espera de la gestió d'uns governants de l'Ajuntament de Tortosa, que s'endeuten sense
veure al carrer totes aquestes obres i, per tant, nosaltres no hi podem estar d'acord. I pel que ha dit la
regidora d'Esquerra, és evident, l'habitatge el fan amb els recursos aconseguits per Junts per Tortosa;
el  pavelló  esportiu  o la  sala que vostès  faran,  ho  fan en els  recursos aconseguits  per  Junts per
Tortosa, i encara així, el seu pressupost, tot i apujar impostos i incrementar l'endeutament, retalla en
cultura i esports. Gràcies, senyora Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Molt bé. Algú dels altres grups vol la paraula, no? Bé, doncs, només li vull fer un comentari abans de
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tancar esta moció. I és que, evidentment, este govern municipal som un govern responsable, que no
hem deixat aparcada la gestió econòmica en cap cas, i també torni a llegir la moció perquè demanen
almenys  5  milions.  Per  tant,  no  es  preocupi,  ja  li  han  dit  els  companys  que  farem  allò  que
correspongui i amb aquella quantitat que consideréssim, i evidentment les inversions potser encara
no es veuen o no es veuen totes, però ja es veuran. Per tant, temps al temps. Bé, vist... Té la paraula,
entenc que per al·lusions?”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Bé, per al·lusions i per fer…” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Pregunto si són al·lusions, un moment.” 

Intervenció del Sr. Ologaray

“Sí, per al·lusions i per tancar el debat.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Un moment. Tancaré jo, com sap, però per al·lusions li dono dos minuts.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies. En tot cas, per una qüestió d'ordre qui tanca el debat és el partit proposant, en el cas de les
mocions tal com determina el ROM. Simplement, confirmar que això sigui així, perquè si no ha canviat
respecte a l'últim ple, el ROM deia això. Gràcies.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Té dos minuts.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Per tant, per tancar la moció, simplement aprofitaré dir-los que la moció no parla d'una quantitat
concreta del romanent, sinó que vostès podrien decidir la quantitat de romanent que veiessin oportú.
I, en segon lloc, també dir-los que si hi havia un punt que potser no hi podien estar d'acord, doncs
segurament el més adient hagués sigut parlar, negociem. A la moció de la CUP deien que volien votar-
la per punts. Esta sembla que no hi ha este interès. I per què no hi ha este interès? Perquè vostès no
volen acceptar això simplement perquè ve de Junts per Tortosa. Vostès, és que no han tingut ni la
voluntat de parlar a la moció, de poder-la negociar, de poder arribar a un acord. Per tant, és evident
que vostès, en aquesta gestió econòmica, no se senten còmodes, perquè si no, és obvi que voldrien
arribar a un acord. 

I aprofito per respondre. Parlaven abans de la situació econòmica més complexa que mai, que és la
que vostès es troben. Home, jo crec que per respecte a molta gent, la situació més complexa va ser
durant la pandèmia. Van ser moments molt difícils. Segurament hi ha algun grup municipal que també
ho pot explicar. Va ser una situació molt difícil. Es van aconseguir més recursos que mai. No es van
apujar els impostos a la ciutadania com vostès sí que van fer, va ser l'època de més inversió als
carrers de Tortosa, va ser l'època de més projectes públics, de destinar més recursos socials, perquè
hi havia molta gent que ho necessitava i molt en aquells moments, i tot haver-hi tota aquesta màxima
inversió, tots aquests recursos que es van destinar, així i tot, aquell mandat, es va aconseguir reduir
l'endeutament en més de 5 milions d'euros. Per tant, és evident que no és una prioritat, no passa res.
Hi ha uns governs que tenen unes prioritats, hi ha uns governs que tenen unes altres prioritats, però
ho  expliquen  i  ho  expliquen  a  la  ciutadania,  que  quan  vostès  deixin  l'Ajuntament,  deixaran  un
Ajuntament més endeutat del que es van trobar. Esta era la proposta de Junts per Tortosa i és el que
vostès avui aquí han votat que no. Moltes gràcies.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Bé, molt bé. Una vegada vist la qualitat del vot quedarà rebutjada la moció.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda  rebutjar la proposta amb deu
vots a favor, corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (10); i deu vots
en contra corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (6),
ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1);  Amb un resultat d’empat, es procedeix a una segona votació, obtenint
el  mateix  resultat.  Desfà  l’empat  el  vot  de  qualitat  de  la Sra.  Alcaldessa  en  funcions,  per  tant,
la proposta queda rebutjada.

II. PART NO RESOLUTIVA

11 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL
i RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 73/2024, de 23/12/2024 – ordinària.
- 74/2024, de 30/12/2024 – ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 3984/2024 a la 4144/2024.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

12 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

13 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

«I  passaríem al  punt  13,  que  és  el  Control  dels  òrgans  de  la  corporació,  que  seran  els  precs  i
preguntes. Els pregunto, en este cas, quines intervencions hi haurà? Un moment. D'acord, gràcies. I
abans de donar-los la paraula, sí que voldria donar resposta a algunes qüestions que van quedar
pendents el passat ple ordinari, el 13 de gener, que són les següents.

Una pregunta del senyor Ologaray, en concret, preguntava si s'havia fet el pagament de contribució de
les llars d'infants dels Reguers i de Vinallop, que Educació havia reclamat el mes de novembre, doncs
informar-lo que van estar pagades el dia 27 de gener de 2025. És la informació que em consta i que
ara li faig arribar. En el cas del regidor Bel, va fer una pregunta al voltant dels carregadors dels cotxes
elèctrics  i,  en  este  cas,  segons  ens  consta,  han  estat  revisats  i  comprovats,  i  estan  tots  en
funcionament. En el cas del regidor Bonfill, va fer una pregunta al voltant de les podes realitzades al
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carrer Artur Anguera i Alcanyís, sobre la poda i que si es considerava aquesta actuació adequada. En
este sentit, revisada esta qüestió, es va informar que es va haver d'actuar amb caràcter d'urgència
per evitar danys majors i també evitar danys tant a persones com a béns. Hi havia també diverses
instàncies de veïns del carrer Artura Anguera en què ho demanaven, i per això es va fer aquesta
actuació i, per tant, entenc que donaria resposta. I eren les qüestions que em quedaven i de les quals
tenia informació per poder-los respondre. El senyor Ologaray em demana la paraula.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Sí, en tot cas per respondre a la resposta que vostè ens ha fet d'esta moció. Pel que fa al pagament
de les llars d'infants a Vinallop i als Reguers, simplement constatar que era un pagament que s'havia
de dur a terme durant l'octubre del 2024 i a vostès els ha hagut de requerir el pagament, educació.
Ho vam haver de demanar nosaltres al ple, com vostè diu, el 13 de gener, i ara ens diu que això es va
pagar el 27 de gener de 2025. Simplement,  suposo que deu ser un exemple d'esta bona gestió
econòmica que deia la senyora Viña. Simplement, de cara a l'any que ve, si pot ser, que, per favor, es
pague a l'octubre tal com determina, que no ens haguéssim d'esperar que Junts per Tortosa els ho
demanéssim al ple i es pague el gener. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Bé, en aquesta qüestió li donaré la paraula, perquè l'ha demanada, al regidor d'Educació, el senyor
Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Bé, amb relació a això, senyor Ologaray, comentar-li que el mes de setembre, a la darrera setmana
de setembre i primera d'octubre, es va tramitar l'expedient de manera corresponent, que evidentment
això ha sigut un requeriment que fa el Departament d'Educació amb caràcter ordinari i em consta, a
més, que ho ha fet en anteriors anualitats i,  evidentment,  el pagament,  tant a final d'any com a
principi d'any, no és res estrany, malgrat voler-ho d'alguna manera relacionar amb mala gestió. Amb
relació a l'Àrea Educació, fem seguiment exhaustiu de tots els expedients. Evidentment, totes aquelles
qüestions que formen part de convenis i relacions amb altres administracions és la nostra prioritat i
estem a sobre del cas. I, per tant, per respecte a l'equip de persones que conformen l'Àrea d'Educació,
així com a la gestió que es fa amb caràcter eficient, sí que li pregaria que en aquest sentit pogués ser
més respectuós, perquè ja li dic, no es tracta d'una situació anòmala, sinó que s'havia produït en la
mateixa direcció en edicions dels anys anteriors. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Entenc que en este cas, donem per tancada aquesta pregunta, no? Doncs, té un minut.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, sí, sí, seré molt breu. Simplement, l'any passat és evident, l'any passat ja va passar això.
Màxim respecte cap a tots els tècnics, com no pot ser d'altra manera, però sí que entenem que si un
pagament es determina que s'ha de fer l'octubre, doncs així hauria de ser i no s'hauria de fer el 27 de
gener després que Junts per Tortosa ho haguéssim preguntat al ple. Simplement això. Esperem que
l'any que ve es pugui iniciar l'expedient amb anterioritat i, per tant, es pugui pagar quan toca, com fan
la majoria d'ajuntaments de Catalunya. Senzillament era això.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Molt bé, senyor Ologaray. Torna a tindre la paraula, en este cas, el regidor Víctor Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Sí, crec que no m'he explicat bé. No es va pagar la factura a data 27 de gener perquè vostès ho
requerissin al ple, sinó que s'ha seguit l'ordre escrupolós a l'hora de presentar els expedients i fer els
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pagaments. Per tant, està molt bé si vostè avui vol marxar d'aquí content i satisfet de dir que es va
pagar perquè vostè va fer la gestió aquí al ple, i va evidenciar que no s'havia pagat, doncs endavant.
Però ja li dic, s'ha seguit l'expedient de manera convencional i recurrent i, per tant, s'ha efectuat el
pagament quan així s'ha considerat en els departaments en els quals també s'està treballant, que no
només depèn de l'Àrea d'Ensenyament sinó d'altres àrees afectades. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Bé, entenc que ara sí que podem començar amb els precs i preguntes que tenen, en este cas…”

Intervenció del Sr. Ologaray

“En tot cas, crec que el senyor Bonfill demana la paraula.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Ja ho he vist, ja ho he vist. Entenc que és per l'anterior? Perdó. Un moment. Quan vulgui.” 

Intervenció de Sr. Bonfill

“Senyora Lleixà, en referència a la contestació que feia de la pregunta al ple, de la poda dels carrers
Artur Anguera i Alcanyís, precisament els danys es van produir posteriorment de fer esta poda. No era
per preveure danys, danys majors, com diuen vostès, perquè en practicar aquesta poda que van fer,
el que van fer és desprotegir tot el conjunt i la resta de l'arbrat, i llavors els impactes del vent el que
han fet és caure posteriorment els arbres en aquell entorn. Per tant, jo crec que a criteri tècnic això no
és el que tocaria. Si pot contestar respecte a això? Moltes gràcies.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Un moment. Bé, aquesta qüestió, entenc o almenys vam entendre que vostè preguntava pel motiu
que s'havia realitzat aquella poda. Ja li he dit que hi havia diverses instàncies de diversos veïns del
carrer Artur Anguera i que, a més a més, es va fer una inspecció i es va creure convenient fer aquesta
intervenció per una actuació d'urgència. Si posteriorment, evidentment, com pot entendre, no tinc el
detall si es van produir desperfectes a partir d'aquell dia, en tot cas ho revisarem, i a la comissió
pertinent, doncs ja donaran la informació, jo, ara mateix, evidentment, no la tinc aquí.”

Intervenció del Sr. Bonfill

“Sí, perfecte.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“Digui'm.”

Intervenció del Sr. Bofill

“Insisteixo, els danys són posteriors, després d'esta actuació. Per tant, a criteri tècnic, s'hauria de fer
una contestació  i  valoració,  envers  tot  inclus,  ara  sí,  fins  i  tot,  de si  ara el  perill  sí  que existeix
realment. No dic que abans no existia el perill, però ara, el perill  encara és més manifest després
d'haver fet esta actuació, cosa que, insisteixo, per seguretat, s'hauria de revisar. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa en funcions

“D'acord.  No  es  preocupe,  ho  revisarem.  Evidentment,  si  ara  està  preguntant  per  aquesta
desprotecció  que  diu  que  existix,  es  revisarà,  recepciono la  pregunta  i  a  la  comissió  informativa
corresponent ja li donaran el detall de la situació actual, perquè en recepcionar la pregunta no es va
entendre d'aquesta manera. Gràcies. Entenc que podem donar pas a les noves preguntes. Sí? Doncs,
senyor Ologaray.”

-  Pàg. 39 / 46 -           MGE / erc



Sr. Ologaray: “En tot cas, crec que quedava pendent una pregunta de l'últim ple amb relació a la
factura de Turisme, que l'alcalde ens va dir que ens confirmaria si aquell servei s'havia prestat o no,
respecte a aquella factura publicitària, era simplement per si ens ho poden confirmar. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Respondrà la senyora Rupérez.”

Sra. Rupérez:  “Bona tarda, regidors i regidores. Jo pensava que havia quedat clar al ple del mes de
gener. Aquelles factures corresponien a un servei que nosaltres en cap moment vam encarregar. Hi va
haver  una  oferta,  com  ja  passava  altres  vegades,  d'una  revista  de  viatges  que  ens  va  fer  una
proposta. La proposta que ens va fer no va coincidir gens amb el que havíem parlat, però en cap
moment es va fer ni l'encàrrec ni es va arribar res. Per tant, no s'ha pagat la factura ni es pagarà
perquè l'encàrrec no estava fet.” 

Sra.  Alcaldessa  en  funcions:  “Entenc  que,  en  este  cas,  ara  sí,  podem donar  lloc  a  l'inici  de  les
preguntes actuals. Comença vostè, senyor Ologaray?”

*-*-*

1. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA

Sr.  Ologaray:  “Sí,  gràcies.  Regidores,  regidors.  L'alcalde  i  els  regidors  de  l'equip  de  govern,  es
reuneixen quinzenalment en la Junta de Coordinació de Barris. El primer punt de l'ordre del dia d'estes
sessions és l'aprovació de l'acta de la sessió anterior. El 19 de desembre, vostès van aprovar l'acta de
la Junta de Coordinació de Barris  anterior, corresponent al dia 9 de desembre del  2024, en què
constava que l'alcalde donava la notícia del traspàs del senyor Federico Mayor Zaragoza. És evident
que l'alcalde, 10 dies abans, no podria saber què succeiria este fet i que, per tant, en aquella Junta de
Barris no es va informar d'este fet. Per tant, ens podrien explicar a què es deu que en una acta oficial
es diguin coses de punt que no es van tractar? Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Evidentment, recepciono la pregunta, ho revisarem i, per tant, ja els hi
donarem resposta. M'ha dit l'acta del 9 de desembre?”

Sr. Ologaray: “Sí, a l'acta del 9 de desembre figura aquesta informació i a l'acta del 19 de desembre
figura que es va aprovar. Per tant, la pregunta és: com és que es va aprovar un acta amb aquesta
informació?”

Sra. Alcaldessa en funcions:  “Ho he entès, només m'havia quedat el dubte pel que fa a la data,
recepciono la pregunta i ja li donarem resposta. Té alguna altra pregunta? Un moment. Quan vulgui.”

Sr. Ologaray: “Bé, en tot cas ens pot confirmar vostè i la resta de regidors aquí presents que, quan es
voten les actes de la  Junta de Coordinació de Barris,  disposen de les actes abans d'aprovar-les?
Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “A veure, les actes s'aproven com passa a les comissions informatives,
no?, que també les aprovem i, per tant, com és habitual.”

Sr. Ologaray: “És que no m'ha respost la pregunta. A les comissions informatives, abans d'aprovar una
acta, disposem d'esta acta i tots els regidors l'hem pogut llegir. La pregunta és aquesta: vostès, abans
d'aprovar l'acta, en disposaven d'una còpia?”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Ja li he dit que pel que fa a aquesta acta en concret ho revisarem i quan
veiéssim  el  contingut,  els  ho  contestarem.  Entenc  que  ja  està?  És  d'esta  pregunta?  És  l'última
intervenció que té.”

Sr. Ologaray: “En tot cas, simplement dir-li que em resulta molt greu que vostè no em pugui verificar
aquí que es tenia a disposició una acta abans d'aprovar-la, perquè és clar, a mi el que em porta a
pensar tot això en este canvi de temps que els he comentat, és que estes actes no es van fer quan
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tocava i no es van aprovar quan tocava, sinó que es van fer quan Junts per Tortosa ho va demanar. I
clar, això seria un fet molt greu, però és que sinó no m'explico com pot ser que aparegués a una acta
anterior que una persona ens ha deixat. No m'ho explico. Si no és que aquesta acta es va elaborar
com sospitem a posteriori. I per això crec que si vostè avui no pot donar aquesta resposta o cap dels
regidors aquí no ho pot dir, confirmen vostès que tenien l'acta abans o en tot cas crec que no està
dient la veritat a la ciutadania. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions:  “Bé, primer que res, li demanaria que no posés i fiqués amb paraules
veritats absolutes. Per tant, ja li  he demanat que revisarem en concret aquesta acta, i  després li
donarem resposta. Entenc que podem… És una altra pregunta? Quan vulgui, té la paraula.”

Sr.  Ologaray:  “Gràcies,  espero  que  sigui  veritat  i  que  realment  es  disposés  d'esta  acta  abans
d'aprovar-se”.

Sra. Alcaldessa en funcions:  “Li he dit abans. No torni a dir ‘que espero que sigui veritat' o no sigui
veritat. Següent pregunta.”

Sr. Ologaray: “Senyora Lleixà, si us plau, d'amenaces no.

Sra.  Alcaldessa  en  funcions:  “No,  però  no.  L'únic  que  li  demano és  respecte,  amenaça  cap,  no
entrarem en este debat ni en esta… al qual intenta portar-nos cada vegada. No, no.”

Sr. Ologaray: “És que la pregunta és molt senzilla.” 

Sra. Alcaldessa en funcions:  “No, no. El que li demano és respecte. D'acord? A partir d'aquí entenc
que estem a la següent pregunta. És així?”

Sr. Ologaray: “En este cas, per al·lusions del que acaba de dir. Demanar-li respecte perquè entenc que
no és vostè qui ens ha de dir al nostre grup municipal el que podem dir o el que no. I he fet una
pregunta molt senzilla. Esta pregunta no s'ha respost i simplement el que li demano és que així sigui,
perquè sinó seria un fet molt greu que s'aprovés una acta sense estar a disposició.”

Sra.  Alcaldessa en funcions:  “L'he entès  perfectament.  Podem estar  fins demà,  podem continuar
repetint.  Crec  que  no  és  l'objectiu.  Tenia  un  minut,  ja  és  igual.  Entenc  que  anem a  la  següent
pregunta?”

Sr. Ologaray: “Sí, si inicia el temps començaria, gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Un moment i ara li donaré la paraula. Ara té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Gràcies. Regidores, regidors, en diferents plens, Junts per Tortosa, els hem recordat que
no s'està facilitant la documentació que el nostre grup municipal ha demanat. És una documentació
de la qual vostès disposen 10 dies per facilitar-nos, i en alguns casos s'ha arribat a facilitar 100 dies
més tard o directament no s'ha facilitat. Ara mateix tenim una instància del 9 d'agost que encara no
ens han respost. Vam tancar el 2023 al Pòdium d'Ajuntament Menys Transparent de Catalunya dels
últims 6 mesos. I ara tornen a tancar el 2024 en este pòdium, en la segona posició. Només superats
per l'Ajuntament de Barcelona. Això no és que ho diga el nostre grup municipal, és que ho diu un
organisme de la Generalitat de Catalunya que és la GAIP, és la Comissió per la Garantia d'Accés a la
Informació Pública, on vostès acumulen quasi un centenar de queixes, un centenar de queixes en
menys de dos anys, déu-n'hi-do. Simplement, tornar a demanar este respecte pel grup municipal de
Junts per Tortosa, però també respecte per la institució que representen. Mai abans s'havia estat en
aquesta  situació,  mai  abans  s'havia  estat  en este  pòdium i  mai  abans  s'havien acumulat  tantes
queixes per falta de transparència. Per tant, els demanem que ens posin a disposició la documentació
en temps i forma. Gràcies.”

Sra.  Alcaldessa en funcions:  “Bé,  per  donar  resposta,  evidentment  saben que intentem donar  la
resposta amb la màxima celeritat possible. No sempre això és possible, i és veritat, estem al pòdium,
som  els  segons,  però  també,  segurament,  si  féssim  l'anàlisi,  també  estaríem  al  pòdium  dels
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ajuntaments on es fan més preguntes per part de l'oposició. Els donem resposta en la mesura que
podem,  perquè  també  saben  i  crec  que  són  prou  conscients  dels  recursos  humans  que  tenim
disponibles i, per tant, no pensi que és ni per manca de transparència ni res que se li sembli. Moltes
vegades és per la dificultat de, també, poder preparar i  donar-los ja a temps aquesta informació.
També saben que és un ajuntament que ha informatitzat i hi ha molta feina encara a fer i, per tant,
això  encara  ho  dificulta  més.  De  totes  maneres,  recepciono  la  pregunta  i  se'ls  donarà  resposta
detallada del que queda pendent. Té la paraula.”

Sr. Ologaray:  “Gràcies, senyora Lleixà. En tot cas, miri,  per posar algun exemple.  Fem una petició
d'informació el dia 1, el dia 3, el servei ha elaborat l'informe demanat, i este informe no se'ns facilita
fins al dia 15. Jo crec que la part complexa és la de preparar l'informe. Que es tardi 12 dies a enviar
un document, evidentment això no quadra en allò que vostè vulgui intentar dir. Tenim instàncies que
no s'han respost. Tenim instàncies que se'ns facilita amb carpetes buides, amb informació d'anys
anteriors, amb informació que no és la que hem demanat; documents econòmics que se'ns faciliten
en PDF escanejats o  fotografies  en comptes d'un llibre  d'un Excel,  que és el  que seria habitual;
documentació  que  se'ns  ha  facilitat  posteriorment  de  quan  l'hem  necessitat  per  preparar  algun
plenari o per qualsevol altre tema. I  hi ha molts errors en la documentació. Però és que, a més,
aquestes queixes no les fa només Junts per Tortosa a la GAIP, com vostès diuen. Estes queixes també
les han fet periodistes i també les han fet ciutadans. I, per tant, jo el que els insto és que responguen,
no només a Junts per Tortosa, sinó a tota aquella gent que fa peticions d'informació o com es feia en
mandats anteriors. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions:  “Bé, en tot cas, ha tornat a reiterar i ens ha tornat a repetir el que ja
havíem sentit. Ja sabem el que sempre ens diu i, per tant, ho tenim clar. I evidentment, organitzem la
feina  i  les  respostes  que  se  li  dona  també,  li  torno  a  dir,  amb els  recursos  humans  dels  quals
disposem i, de vegades, tot i que es rebi alguna cosa el dia 1, tampoc no s'ha de donar la resposta al
dia següent, i ho organitzem de la millor manera possible. Errades, sí, segur, n'hi ha. Intentem que no
n'hi hagi o que n'hi hagi menys, però evidentment, jo crec que és un tema que ja l'hem parlat moltes
vegades, i que a partir d'aquí també potser... I aquests queixes que està dient per part de periodistes
ho revisarem. No sé quines són, però ho revisarem i, per tant, ja tornarem a parlar-ne quan vulgui.
Entenc que aquesta pregunta ja està fora de... Ja està… Té una altra... L'últim torn, per tant, té un
minut.”

Sr. Ologaray: “Sí, sí, seré molt breu. És que diu que hem fet aquesta pregunta moltes vegades, és obvi.
Si ens facilitessin la documentació a termini, no faríem aquesta pregunta aquí al ple tantes vegades. I
és evident que hi ha aquestes queixes de periodistes perquè nosaltres mateixos les hem pogut veure.
L'última, si no m'equivoco, els demanava una informació amb relació als actes taurins, i penso que
n'hi havia una altra també amb relació als castellers. Per tant, aquestes peticions hi són. M'estranya
que no hi hagi cap regidor, que tampoc el regidor de transparència ho conegui i, per tant, en tot cas,
això, que aquests queixes hi són. Si responen a termini, Junts per Tortosa no ho preguntarem al ple,
perquè el que més voldríem, l'única intenció d'aquesta pregunta és que vostès ens responguin a
termini i no ens compliquin la nostra feina.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Molt bé, recollit. Entenc que té una altra pregunta. Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Gràcies. Esta ja seria l'última pregunta. És per posar un exemple concret del que hem
estat parlant abans. Hem parlat d'esta manca de transparència en facilitar la documentació i com que
encara  vostès  ho  posen  en  dubte,  doncs  posaré  un  exemple  concret  d'este  menyspreu  que
comentava.  És  el  cas  d'un dels  projectes  que  el  govern  municipal  vol  executar  als  Josepets.  Un
projecte que preveia usos esportius, culturals i socials ja d'un inici, per la qual cosa el nostre govern
va aconseguir 1,5 milions d'euros, gràcies a l'exalcalde Ferran Bel, per poder construir un pavelló de
dues pistes i que vostès ara retallaran a una petita sala de gimnàstica, on la majoria de clubs no
podran acollir competicions. El 30 d'octubre del 2024, vam demanar còpia de l'expedient del projecte
de  l'edifici  D  del  Col·legi  dels  Josepets.  A  la  data  d'avui,  3  de  febrer,  encara  no  hem  rebut  la
documentació, però és que no hem rebut ni tan sols resposta. Com dic, vostès tenen 10 dies per
facilitar-la i han passat 96 dies. 96 dies i encara no han respost. És un projecte que fins i tot han
presentat a la premsa. També, en Comissió de Territori, este projecte no es volia explicar, fins que els
nostres regidors ho van demanar, i llavors es va explicar, però sense ensenyar els plànols i sense
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ensenyar tot el detall del projecte.

Segons sembla, aquesta és la seva transparència i com esta n'hi ha d'altres, que com he dit, hi ha
alguna instància de l'estiu que encara no està resposta. Per tant, torno a demanar simplement allò
que marca el reglament d'este Ajuntament, que es compleix el termini, i abans parlàvem potser més
genèricament,  i  ara  sí  que  en  un  exemple  molt  concret  d'una  petició  d'informació  que  no  s'ha
respost.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Bé, molt bé, ja ens ha ficat un altre exemple, no entenc ara què anava a
preguntar i ja m'ho ha deixat clar, la pregunta, perquè no és una pregunta nova. En tot cas, ha tingut
els dos minuts per poder-nos tornar a explicar quin era el seu projecte dels Josepets. Molt bé. Però en
tot cas, recepciono la pregunta, com ja li he dit abans, i entenc que donaríem per tancat el seu torn. 

Bé, té la paraula la senyora Anna Rehues.”

2. INTERVENCIÓ DE LA SRA. ANNA REHUES GRAU

Sra. Rehues:  “Moltes gràcies. Des del grup municipal, és un prec que, en aquest cas, des del grup
municipal de Junts per Tortosa, volem traslladar al govern municipal la preocupació dels veïns del
barri de Ferreries per l'aparició ja fa unes setmanes d'una construcció il·legal al parc Lluís Companys,
el que entenem popularment com un barracó que sembla tenir gent que hi viu a dins. Els veïns ens
han manifestat el seu malestar per aquesta situació i la seva inquietud davant la possibilitat que, si
no s'actua amb celeritat, aquest tipus de construccions puguin proliferar en aquest i en altres espais
del municipi. És per això que preguem que es prenguin les mesures oportunes activant, si fos el cas,
els  serveis  socials  per  garantir  que aquesta  construcció  sigui  retirada i  per  evitar  que repeteixin
situacions similars en el futur. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “D'acord, el que sí que li puc dir pel que fa a aquest aspecte que acaba
de comentar  és  que s'ha  iniciat  un expedient  de disciplina  urbanística  i,  en tot  cas,  recollim un
moment,  em deixa  acabar? Puc acabar? D'acord,  en tot  cas,  recepcionem la  pregunta.  M'havien
comentat que era esta qüestió, si és una altra, tampoc no tenim més informació ara, recepcionem la
pregunta i els hi donarem la resposta. No sé si té un altre prec o una altra pregunta del mateix?” 

Sra. Rehues: “Gràcies. No, només li volia aclarir que no és este perquè no es tracta d'una construcció
ja il·legal o il·legal de manera permanent, sinó que és una construcció que està en sòl públic, o sigui,
que està a la vora del riu, amb les situacions que entenem que són una situació que si hi ha algú
vivint allí  dins, és una situació bastant precària, i és una actuació que nosaltres entenem que és
preocupant perquè de no fer-se així o que el govern municipal no tingui coneixement d'este tipus de
construccions, que ja, com dic, fa setmanes, estàvem esperant a veure si es feia alguna actuació al
respecte, perquè els veïns de la zona mos ho anaven repetint; en veure que no, ens sembla una mica
preocupant que no sàpiguen exactament de què estem parlant. Però espero que ho puguen saber i
que al pròxim ple ens puguin respondre. Gràcies.” 

Sra. Alcaldessa en funcions: “D'acord, gràcies, senyora Rehues. En este cas, revisarem el que ens ha
informat ara i revisarem també si hi ha algun expedient o alguna acció que ja s'hagi iniciat i, en tot
cas, els en donarem resposta. Entenc que vostè ja estaria. Un moment. Quan vulgui.”

3. INTERVENCIÓ DEL SR. ROGER PEDRET PIJOAN

Sr. Pedret:  “Gràcies, senyora Lleixà. Regidores, regidors. El Reglament Orgànic Municipal determina
en l'article 39 les garanties dels drets de l'oposició. En l'apartat segon d'este article, s'especifica que
«tots els serveis municipals han de facilitar directament informació als regidors i regidores quan es
tracti d'assumptes inclosos a l'ordre del dia de les sessions dels òrgans col·legiats dels quals en són
membres.» Així mateix, en l'apartat quart d'este article es determina que els membres de la corporació
han d'obtenir còpia de la documentació a la qual tenen accés i  que esta còpia es pot obtenir en
format paper o bé en el suport tècnic que permeti accedir a la informació requerida. Així  mateix,
l'article 40 del procediment de consulta de documentació, en l'apartat segon determina que «l'examen
d'expedients  sotmesos  a  sessió  podrà  fer-se  en  el  lloc  on  es  trobin  de  manifest  a  partir  de  la
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convocatòria, sense perjudici d'accés telemàtic al contingut total o parcial dels mateixos que es trobi
documentat  en suport  informàtic».  En  aquest  sentit,  fa  uns  mesos,  en un ple  ordinari,  ja  li  vam
recordar a l'alcalde aquests articles del ROM i li  vam instar a facilitar la documentació en format
digital. Ara, l'alcalde i el govern han tornat a canviar de criteri, i  se'ns ha denegat còpia en format
digital d'una documentació que, segons el ROM, tenim dret a tenir. És per això que avui crec que és
molt simple i que instem l'alcalde i el govern a revertir esta ordre i tornar a facilitar la documentació
en format digital als regidors tal com el ROM reconeix i en tenim dret. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Gràcies, en tot cas, ho recepciono i ho revisarem i, per tant, ja donarem
resposta. Vol, tornar a intervenir? Sí?”

Sr. Pedret:  “En tot cas, senyora Lleixà, si vol li deixo constància de quina comissió és la que hi ha
hagut esta negativa i és a les Comissions de Governança del mes de gener, tant a l'extraordinària com
a l'ordinària, quan vam rebre un correu que ens deia que només se'ns facilitava la documentació
presencial. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “D'acord, gràcies. Senyor Pedret, entenc que vostè ja està, sí? Crec que el
senyor Bonfill, quan vulgui.”

4. INTERVENCIÓ DEL SR. JOAN CARLES BONFILL MORENO

Sr. Bonfill:  “Senyores regidores i senyors regidors, estem al mes de febrer i es compleix un any de
l'incendi  que  va  destruir  l'Escorxador  de  Tortosa,  que  va  deixar  la  instal·lació  fora  de  servei,  tot
afectant l'activitat de manera considerable amb el trasbals lògic que això ocasiona als usuaris que hi
portaven a terme la seva activitat.  Al llarg d'aquest any,  s'han pres decisions, juntament amb els
privats i usuaris i els representants de Junts per Tortosa, sempre ho hem votat tot a favor, com també
el pressupost. Ara, com he dit, ha passat un any i en aquest any només s'ha portat a terme l'enderroc,
i ha estat fa pocs mesos, però ni tenim el projecte fet i no sabem, per tant, el cost, i va passant el
temps. I la sensació és que no s'avança amb la celeritat que tocaria. Un cop resolta la demolició i
retirada dels enderrocs de l'edifici, la pregunta és la següent: en quin punt es troba el projecte de
construcció del nou Escorxador de Tortosa? Gràcies.” 

Sra. Alcaldessa en funcions: “Bé, en este cas, senyor Bonfill, recepciono la pregunta i els hi facilitarem
la informació sobre en quin punt es troba. Vol la paraula per a la mateixa qüestió?” 

Sr. Bonfill: “En tot cas, els preguem la màxima celeritat de la reconstrucció de l'Escorxador a l'efecte
que Tortosa i el territori disposin com més aviat millor d'un nou servei d'escorxador. Cada dia que
passa, s'agreuja l'activitat del sector carni i ramader, amb les conseqüències que a mitjà i curt termini
això pot suposar. Moltes gràcies.”

Sra.  Alcaldessa  en  funcions:  “D'acord,  moltes  gràcies.  És  també una  prioritat  per  a  nosaltres,  hi
continuem treballant i així ho farem. Gràcies. Senyor Domingo Tomàs.”

5. INTERVENCIÓ DEL SR. DOMINGO TOMÀS AUDÍ

Sr. Tomàs: “Sí, gràcies; regidores, regidors. Celebro que va el micro, l'altre dia vaig dir que no anava,
per tant, avui funciona. Tinc un prec, primer que res, i el prec és d'alguna manera per dir que no es
pot banalitzar l'acció de governs anteriors, i que fa una mica de mal a l'oïda quan es diu que el polígon
industrial del Baix Ebre mai s'ha  fet  res i  que no s'hi havia invertit.  És absolutament fals. No puc
permetre que una companya regidora d'este consistori, que ha estat companya de govern, diga això.
Sap en quina època de crisi econòmica es van començar a fer inversions al polígon industrial del Baix
Ebre? Sap que hi havia aleshores un regidor d'Esquerra Republicana al qual tots anàvem a estirar el
màxim i en aquells moments la situació no permetia fer segons quines coses? I estes inversions es
van continuar després també amb governs del PSC. Per tant, la categòrica de banalitzar tot allò que
forma part dels governs de Junts per Tortosa demano que no ens porte al sectarisme de l'absurd
negant la major, perquè és una evidència: s'ha arreglat el pont d'accés al polígon, s'han canviat línies
elèctriques, s'ha substituït  tot  l'enllumenat públic,  s'han fet  diferents intervencions en matèria de
senyalització  viària  i  així  un llarg etcètera,  que segurament no arriba a les  necessitats  que té el
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polígon. Per tant, celebro que destinin diners al polígon, amb nom i cognoms, però siguem rigorosos,
repassin les partides, mirin el que es podria fer des d'inversions genèriques en via pública i veurà que
al polígon industrial del Baix Ebre s'han realitzat intervencions. Moltes gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions:  “Gràcies, en tot cas, recepciono el prec i  bé, ja està recollit,  i  sí que
recordar que enguany al pressupost municipal hi ha 80.000 € destinats a la millora i el manteniment
del polígon i, per tant, continuarem actuant perquè és necessari. Té alguna pregunta?”

Sr. Tomàs: “Sí, tinc un parell de preguntes. El ple passat vam parlar que el seu govern va pagar de
manera  exprés,  a  més  a  més,  55.000  euros  per  unes  pantalles  de  LED  que  no  havien  estat
instal·lades. Davant aquesta situació irregular i donat que el dia d'avui les pantalles encara no estan
en funcionament, la pregunta és: vostè confirma que aquest fet no representa cap irregularitat i que
s'ha fet tot correctament com va dir l'alcalde el ple passat?”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Bé, evidentment, ara no tinc suficient informació per poder ni afirmar ni,
per tant, manifestar en un sentit o en un altre, i no ho faré. Per tant, recepciono la pregunta, ja els
donarem resposta. Vol la paraula per la mateixa qüestió.”

Sr. Tomàs: “Faré una altra pregunta, però està relacionada.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Per tant, entenc que és una altra pregunta.” 

Sr. Tomàs:  “És la segona pregunta,  però que està relacionada. Bé, parlant de les pantalles,  com
saben, per  la pregunta que he fet anteriorment,  estes tenen un finançament per part  de la  Unió
Europea. Per tant,  tots els regidors i  regidores de la Junta de Govern Local, que va adjudicar les
pantalles, així com la resta de tècnics, participants, implicats també en el projecte, havien de signar
un  document  DACI,  Declaració  d'Absència  de  Conflicte  d'Interès,  on  declaraven  no  tenir  interès
personal en l'afer que es tractava, que no tenien, vaja, un vincle matrimonial ni familiar i que no
tenien cap relació d'amistat o d'enemistat. Este document l'han signat tots els regidors i les regidores?
És veritat  que cap de  vostès  té  una  relació  directa  d'amistat  amb l'adjudicatari  de  les  pantalles
pagades de manera exprés segons consta?”

Sra. Alcaldessa en funcions:  “Evidentment, en este moment tampoc no tinc tota la informació. Per
tant, recepciono la pregunta i els la contestarem. D'acord? Té la paraula.”

Sr. Tomàs: “Gràcies. En tot cas, lamento que jo tampoc tinc tota la informació, i no puc contestar més
coses perquè hem demanat còpia de l'acta de recepció i tot un seguit de documentació, i encara no
hem rebut. Les pantalles tampoc les hem vist en funcionament, està clar. Estant fora de termini per
entregar-la i, per tant, per això els formulo esta pregunta. Entendran que davant d'un cas d'aquestes
característiques, i que sembla que el fet no és menor i que pot ser un tema greu, s'hauria d'haver
entregat la documentació de manera immediata, i no ha estat així. Però bé, en tot cas, de tot això crec
que n'anirem parlant.  Ja li  avanço que el pròxim ple els tornaré a preguntar en la mateixa línia i
continuaré revisant si m'arriba l'expedient. Per tant, estem al dia de la marmota i amb 6 setmanes
d'hivern és possible que d'este tema en parlem llargament. Moltes gràcies.”

Sra. Alcaldessa en funcions: “Entenc que acaba aquí la seva intervenció respecte a aquesta pregunta
i que no en té cap altra. Molt bé. Senyor Jordi Sorolla, quan vulgui.” 

6. INTERVENCIÓ DEL SR. JORDI SOROLLA DURÁN 

Sr. Sorolla: “Sí, gràcies; regidores, regidors. Jo li volia fer un prec, que a aquestes altures potser ja no
s'hauria  de  demanar,  perquè  no  és  gens  normal  que  després  de  diversos  mesos  de  l'obra  de
reparació del paviment del  carrer  Cervantes,  a hores d'ara,  encara no s'han pintat els  passos de
vianants ni la resta de senyalització horitzontal que falta al mateix carrer, així com alguns senyals que
tampoc estan en condicions. En aquesta zona en concret passen cada dia milers de persones i els
prego que acabin una obra i marquin els passos de vianants, no siga que un dia d'aquests hi hagi
algun atropellament i llavors ho lamentarem. I a la vegada que retirin les tanques que ja fa tants
mesos que hi són, que ja sembla que formen part del mobiliari urbà. Gràcies.”
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Sra. Alcaldessa en funcions: “D'acord, recullo el prec, que evidentment també tenim interès a poder
finalitzar com toca esta obra i revisarem en quin punt es troba.” 

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, la senyora presidenta en funcions aixeca la sessió a les dinou
hores i quintana-cinc minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcaldessa en funcions

sgMLLF
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